
حذف گزینه »عجله دارم«، قیمت ها را افزایش داد
 دهن کجی به قانون؟

گزینه »عجله دارم« از مدتی قبل به تاکســی های اینترنتی اضافه شــد؛ 
گزینه ای که قیمت ها را ۲۰ درصد افزایش می داد کــه با گلایه کاربران و 
دســتور تعزیرات این گزینه حذف شــد، اما اتفاقی که شاهد آن هستیم، 
افزایش قیمت تمام شده هر سفر اســت که کام کاربران را در این روزهای 

مانده به نوروز تلخ کرده است.
 از چند روز قبل پلتفرم های تاکســی اینترنتی با دستور تعزیرات موظف 
شــدند گزینه »عجله دارم« را از پلتفرم خود حذف کنند. این گزینه با این 
هدف به پلتفرم های تاکســی های اینترنتی اضافه شــده بود تا اگر فردی 
عجله داشت بتواند از این گزینه اســتفاده کند و با میل و رضایت خودش 

مبلغ بیشتری پرداخت کند.
در چند روز نخست اضافه شــدن این گزینه، کاربرد آن دقیقاً همین بود. 
کاربری که عجله داشت می توانســت با پرداخت مبلغ بیشتر، سریع تر به 
مقصد خود برسد. اما پس از مدت کوتاهی، »عجله دارم« دیگر یک گزینه 
انتخابی و با رضایت نبود. بلکه به گزینه ای تبدیل شد که فرد به اجبار برای 

پذیرش سفر باید آن را انتخاب می کرد.
با این انتخاب تقریباً ۲۰ درصد به قیمت تمام شــده کرایه افزوده می شد و 
رانندگان در اغلب موارد تنها ســفر را زمانی قبول می کردند که این گزینه 
اضافه شــده بود. این روند تا جایی پیدا کرد که صدای کاربران را درآورد. 
صدای این اعتراض به گوش مسئولان رسید و آن ها پس از بررسی دستور 

به حذف این گزینه دادند.
حالا چند روزی از حذف این گزینه گذشــته اســت و شــواهد نشــان 
می دهد شــاید در ظاهر گزینه »عجله دارم« حذف شــده اما در باطن 
قضیه، آن مبلغ حالا کمی بیشــتر یا کمتر به اصل کرایه افزوده شــده و 
افزایش به شکلی محسوس اســت که موجب اعتراض تمام مردم شده 

است.
این در حالی است که پلتفرم های بومی آمده اند تا زندگی مردم را ساده تر 
کنند. حالا که استفاده از این زیرســاخت برای مردم به بخشی از زندگی 
و کارشــان تبدیل شــده اســت، حذف ظاهری یک گزینه و افزایش غیر 

منطقی کرایه ها شبیه یک دهن کجی به قانون است.
هرچند رییس ســازمان تعزیرات حکومتی دســتور داد با اختصاص ۲ 
شــعبه ویژه در تهران برای برخورد با تخلفات مربوط به تاکســی های 
اینترنتی، پرونده های مربوط به این حوزه آنی و برخط رســیدگی شود 
تا پلتفرم هــا نتوانند بــه دور زدن قانون، زندگی مردم کــه اکنون در 
بســتر فضای مجازی شــکل دیگری به خود گرفته است را به گروگان 

بگیرند.
یکی از اصول اولیه خلق یک خدمت در بســتر فضای مجازی این اســت 
که زندگی کاربران تســهیل شــود، اکنون با این افزایش قیمت ها نه تنها 
تســهیلی صورت نگرفته؛ بلکه بســیاری از مردم که از این طریق به امور 

روزانه خود می پرداختند نیز مستاصل شده اند.

تاکسی سالنامه اقتصاد ۱۴۰۲

وایت آمار تـورم امسال به ر
خریــدار  کارنامــه دولت ســیزدهم در 
سومین سال نشــان می دهد پس از اصلاح 
نظام یارانه هــا در اردیبهشــت ۱۴۰۱ که 
می تــوان آن را گام اول اصــلاح اقتصادی و 
مهار تورم دانســت، در قدم بعدی نرخ تورم 
در هر سه شــاخص نقطه به نقطه، ماهیانه 
و سالیانه در ســال ۱۴۰۲ کاهش یافته و در 
حال حاضر تورم سالیانه ۵.۲ درصد کمتر از 

سال گذشته است.
 سال ۱۴۰۲ را به لحاظ میزان رشد قیمت ها 
می توان ســال تعدیــل انتظــارات تورمی 
دانســت. بخصوص در ماه های پایانی سال 
از میــزان افزایش تورم در هر ســه ســطح 

سالیانه، نقطه به نقطه و ماهیانه کاسته شد.
طبق اعلام مرکز آمار در حــال حاضر تورم 
سالیانه به ۴۲.۵ درصد رسیده است. اگرچه 
این عــدد برای اقتصــاد ایــران قابل قبول 
نیست اما مقایسه این شاخص با بهمن سال 
گذشــته که تورم ســالیانه به ۴۷.۷ درصد 
رســیده بود از کاهــش ۵.۲ درصد حکایت 

دارد.
تورم نقطه به نقطه و ماهیانــه نیز در بهمن 
امسال به ترتیب ۳۵.۸ و ۱.۴ درصد گزارش 
شــد. در حالی که دو شــاخص مذکور در 
بهمن ســال ۱۴۰۱ به ترتیب ۵۳.۴ درصد 

و ۳.۵ درصد بود.

پس از قله های قیمتی ناشی از اصلاح نظام 
یارانه ها در اردیهبشــت ۱۴۰۱ که می توان 
آن را اولین گام در ایجــاد عدالت اقتصادی 
و کنترل تورم دانست، دولت بر مبنای شعار 
ســال مبنی بر »مهار تورم، رشــد تولید« 
هدف گــذاری خــود برای کاهش ســطح 

عمومی رشد قیمت ها به کار گرفت. تا جایی 
که در ســال جاری عوامل اثرگذار بر میزان 
تورم شــامل حجم عرضه پول )نقدینگی( 
و تناســب بین درآمدها و هزینه های دولت 
)کســری بودجه( از اوضاع به نسبت بهتری 
در مقایسه با دو ســال قبل برخوردار شده و 

سرعت رشد نقدینگی کاهش یافته است.
 حجم نقدینگی در پایــان دی ماه ۱۴۰۲ به 
رقم ۷۵۵۶ هزار میلیارد تومان رســید که 
نسبت به پایان ســال ۱۴۰۱ معادل ۱۹.۲ 
درصد رشد نشــان می دهد. همچنین، نرخ 
رشــد دوازده ماهه نقدینگی از ۳۴.۱ درصد 

در پایان دی ماه ۱۴۰۱ طی یک روند نزولی 
به ۲۵.۲ درصــد در پایان دی مــاه ۱۴۰۲ 
کاهش یافته که دســتیابی به این رقم برای 
اولین بــار از خردادمــاه ۱۳۹۸ )پس از ۵۵ 

ماه( محقق شده است.
رشد ماهانه نقدینگی در دی ماه ۱۴۰۲ نیز 
معادل ۰.۸ درصد بوده است. کاهش مستمر 
و قابل ملاحظه رشد نقدینگی طی دو سال 
خیر و رسیدن آن به ارقام هدفگذاری شده 
رشد نقدینگی در ســال جاری )۲۵ درصد( 
حاکی از تحقق برنامه پولی تنظیم شــده و 
توفیق بانــک مرکزی در اجرای سیاســت 
کنترل مقداری رشــد ترازنامه بانک ها و در 
نهایت کنترل رشــد نقدینگی در دوره اخیر 
است.وزارت اقتصاد دولت سیزدهم در سال 
جاری برنامه هایــی را برای مهــار تورم در 
پیش گرفت که از جمله آن می توان به ایجاد 
انضباط دریافت هــا و پرداخت های دولت 
با حســاب واحد خزانه و پرداخت به ذینفع 
نهایی و همچنین کشــیدن ترمز نقدینگی 
به عنوان یکی از مهمترین موتورهای خلق 
تورم که از ۴۲ درصد به ۲۵ درصد رســیده 
اشــاره کرد. البته وضعیــت کنونی طبیعتا 
برای دولت مطلوب نیســت و تداوم رشــد 
اقتصادی و بهبود شــاخص ها زمینه ســاز 

بهبود وضعیت معیشت مردم خواهد شد.

خریــدار   مدیرعامــل ســازمان صنایــع کوچک و 
شهرک های صنعتی گفت: ۶۵ درصد واحدهای صنعتی 
داخل شهرک ها هستند، اکنون مجوز فعالیت در خارج از 

شهرک ها داده نمی شود.
 فرشــاد مقیمی در آیین امضــای تفاهم نامه همکاری 
مشــترک ســازمان صنایــع کوچک و شــهرک های 
صنعتی ایران و شهرک ملی پســت ایران اظهار داشت: 

سرمایه گذاری در خارج از شهرک ها امکان پذیر نیست.
مدیرعامل ســازمان صنایــع کوچک و شــهرک های 
صنعتی افــزود: مجوزهای شــهرک های صنعتی برای 

صنایع بزرگ نیز صادر می شود.
وی با بیان اینکه صدور مجوز شــهرک های صنفی به این 
سازمان محول شد گفت: ســه میلیون و ۱۰۰ هزار صنف 

داریم که ۶۰۰ هزار مورد از این صنوف تولیدی هستند.
مقیمی ادامه داد: ســه هزار و ۸۰۰ واحد صنفی در حوزه 
کیف و کفش هســتند. اکنون به دنبال ســاماندهی این 

اصناف هستیم.
وی با بیان اینکه در گذشــته در حوزه لجســتیک غفلت 

شده است گفت: این امر باعث افزایش هزینه ها و کاهش 
قابلیت رقابت پذیری صنایع شده است.

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
تاکید کرد: زنجیره های تامین باید درســت شناســایی 
شــود در این صورت هزینه های لجستیک باعث کاهش 

هزینه های تمام شده محصول و کالا می شود.
وی با اشاره به اینکه پلاک کوبی و کدپستی برای صنایع 
صورت می گیرد گفت: برای جابه جایی کالا و محصولات 
و تسهیل در ارســال محصولات و مرسوله ها این خدمات 

در شهرک های صنایع ارایه می شود.
وی خاطرنشــان کرد: تفاهم نامه همکاری میان سازمان 
صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی ایران و شــرکت 

ملی پست ایران امضا و مبادله شد.
وی ابراز داشــت: از جمله موضوعات تفاهم نامه آمایش 
شهرک ها و نواحی صنعتی و مناطق ویژه اقتصادی تحت 
پوشش کشور با قید اولویت ۶ماهه به منظور پلاک کوبی 
کدپســتی تلفیقی و بهنگام ســازی اطلاعات مبتنی بر 
پایگاه نشانی Gnaf در چارچوب تبادل نقشه، اطلاعات 

و داده ها بین »پست« و »ســازمان« مبتنی بر قوانین و 
مقررات است.

 ارائه انواع خدمات پســتی قبول مرسولات در شهرک ها 
و نواحی صنعتی و مناطق ویژه اقتصادی تحت پوشــش 
سراسر کشــور، اختصاص فضا و زیرساخت مناسب برای 
نصب لاکرهای هوشمند پســتی در ورودی شهرک ها و 
نواحی صنعتی و مناطق ویژه اقتصادی تحت پوشش و یا 
سایر مکان های مناسب مورد نظر »سازمان« با پرداخت 
هزینه های عملیاتــی به منظور بهره مندی ســاکنین و 
فعالین شــهرک های صنعتی از خدمات توزیع هوشمند 
و متمرکز انواع مرسولات و ســفارش ها فیزیکی از دیگر 

موضوعات تفاهم نامه است.
قبول و توزیع ابلاغیــه/ اخطاریه و مکاتبــات فیزیکی 
سازمان با ساکنین شهرک ها، نواحی صنعتی و مناطق 
ویژه اقتصادی تحت پوشش با استفاده از سرویس های 
ارزش افزوده و ســرویس تجــارت الکترونیک )گیت 
وی( »پســت« با ایجاد امــکان رهگیری مرســولات 
ارسالی، استفاده »ســازمان« از خدمات شناسه پستی 

مشــتری با هدف مدیریت تغییرات نشــانی ساکنین و 
فعالیــن شــهرک ها، نواحــی صنعتی و مناطــق ویژه 
اقتصــادی تحت پوشــش و ارائــه خدمــات مرتبط با 
مکاتبات الکترونیکی، اســتفاده از ظرفیــت تبلیغاتی 
ســرویس های پســت مســتقیم، EDM و تمبرهای 
اختصاصی پســتی توســط »ســازمان« در چارچوب 
قوانیــن و مقررات نیز در راســتای ایــن تفاهم نامه در 

دستور قرار می گیرد.
اســتفاده از خدمات ارزش افــزوده الکترونیکی و مکان 
محور »پست« با بهره مندی از ســرویس های مبتنی بر 
کد پســتی Gnaf و ظرفیت های باجه مجازی »پست« 
به منظور ارائه و توسعه خدمات حوزه اقتصاد دیجیتال در 
شهرک ها و نواحی صنعتی و مناطق ویژه اقتصادی تحت 
پوشش و ارتقا و توســعه همکاری فی مابین با استفاده از 
ظرفیت پایگاه هــای اطلاعاتی و ســایر توانمندی های 
طرفین بــه منظور طراحــی و اجرای خدمــات جدید و 
ارزش افزوده در چارچوب قوانیــن و مقررات نیز از دیگر 

موضوعات است.

 ۲ عامل اصلی گـرانی کالاها

وشی مشکل بازار، گرانی است نه گرانفر
فرصت - تهدید ورود چینی ها به بازار مسکن ایران

 بازار مسکن آماده سقوط 
قیمت ها باشد؟
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رئیس جمهور در جلسه هیات دولت مطرح  کرد
 همه مسئولان مخاطب تذکر رهبری برای 

پرهیز از ستیزگری های دشمن پسند هستند

رئیس مجلس شورای اسلامی:
 اگر قانون مبنای تصمیم گیری نباشد

 جامعه دچار چالش می شود

دبیر کمیسیون حقوقی کانون بانک ها تحلیل کرد
ح جدید چشم انداز بانکداری در طر

 مهلت بخشودگی جرایم مالیاتی صرفا 
تا پایان سال جاری است
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در مهجوریت کتاب ها و اسناد توسعه ایران
فتح اله آقاسی زاده  بی گمان ســازمان برنامه و بودجه، زمانی یک دانشگاه 
بود. به علاوه کتابخانه ای نفیســی داشــته و دارد که اگر روزی و روزگاری قرار 
شــود کتابخانه ها در عهد مهجوریت کتاب تکریم شــوند، کتابخانه سازمان 

برنامه و بودجه یکی از مهم ترین آن ها خواهد بود.

یادداشت

جایگاه سومی ایران در اوپک حفظ شد

صفحه 4

 جناب آقای دکتر مجید تقی زاده
)متخصص قلب و عروق( 

بدین وسیله مراتب تقدیر و تشــکر خود را از زحمات، پیگیری های 
دلسوزانه و تلاش خستگی ناپذیر جنابعالی در راستای بهبود و درمان 
 بیماران، اعلام مــی دارم و برای حضرتعالی ســلامتی و عمر باعزت

 از درگاه خداوند متعال خواستارم.
امیدوارم که همواره در مسیر خدمت رسانی به همنوعان خود سربلند 

و سرافراز باشید.
از طرف طیبه السادات نورالدینی

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 

۶۵ درصد واحدهای صنعتی در داخل شهرک ها و نواحی صنعتی حضور دارند



رئیس مجلس شورای اسلامی:

اگر قانون مبنای تصمیم گیری نباشد، جامعه دچار چالش می شود

رئیس جمهور در جلسه هیات دولت مطرح  کرد

 همه مسئولان مخاطب تذکر رهبری برای پرهیز از ستیزگری های 
دشمن پسند هستند

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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در مهجوریت کتاب ها و اسناد توسعه ایران
فتح اله آقاســی زاده  بی گمان ســازمان برنامه و بودجه، زمانی یک 
دانشگاه بود. به علاوه کتابخانه ای نفیســی داشته و دارد که اگر روزی و 
روزگاری قرار شــود کتابخانه ها در عهد مهجوریت کتاب تکریم شوند، 

کتابخانه سازمان برنامه و بودجه یکی از مهم ترین آن ها خواهد بود.
شد مدتی که خشت سر خم کتاب ماست

موج شراب، سرخی سرهای باب ماست
از بس کتاب در گرو باده کرده ایم

امروز خشت میکده ها از کتاب ماست
)صائب تبریزی(

به نظرم اولین مقاله دانشگاهی منســجمی که در باب توسعه خواندم، 
مقاله پیشنهادی استاد صاحب ســبک، حرفه ای و خوبمان در دانشگاه 
شیراز بود که مقاله ”برداشــتی نو از مسائل توسعه” از اندیشمند هندی 
”میســرا” را معرفی کرده بود که در نشریه گزیده های مسائل اقتصادی 
و اجتماعی سازمان برنامه و بودجه در ۱۳۶۶ منتشر شده بود...مطالب 
این نشریه که عمدتاً ماهیت نظری داشــت، جایگاهی خاص در میان 
اهل پژوهش و دغدغه مندان توســعه داشــت...بعدها این را در نشریه 

”اندیشه حوزه-۱۳۸۰” خواندم که نوشته بود:
” از میان همه تعریف هایی که تاکنون برای توسعه شده است ما تعریفی 
را که رامش وار پراساد میســرا -اقتصاددان هندی- ارائه نموده است، 
برمی گزینیم زیرا به حق نزدیک تر و در مســأله مــورد بحث ما مؤثرتر 
است. وی می گوید: توسعه به عنوان یک مفهوم متعالی، دستاورد بشری 
و پدیده ای چندبعدی است و فی نفسه یک مســلک به حساب می آید. 
توســعه به دلیل این که دستاورد انسان محســوب می گردد، در محتوا 
و نمــود دارای مختصات فرهنگی اســت و بر تحــول ارگانیک دلالت 
دارد. هدف از توســعه ایجاد زندگی پرثمره ای است که توسط فرهنگ 
تعریف می شود. بنابراین توسعه دستیابی فزاینده انسان به ارزش های 

فرهنگی خود است...”
یادش به خیــر! با چه ذوق و شــوقی توســعه را می خواندیــم و لذت 

می بردیم...و همان شد که بعدها سازمان برنامه، کعبه آمال ما شده بود!
در هنگامه مهاجرت هــا و کوچ های لاجرم از ســازمان برنامه و بودجه 
و به  واســطه کم جایی زندگی آپارتمان نشــینی، کتاب هایمان را ترک 
می کردیم...گویی تکه ای از وجودمــان بودند...اما دلمان خوش بود به 
سازمانی که حواسش به همه چیز هســت.... به ویژه که اصلا بسیاری از 
نشــریات و منابع این کتابخانه)اعم از چاپی و و الکترونیک(، نسخه دوم 

هم ندارد و در هیچ کجا هم نیست!
حالا غمگیــن کتابخانه ســازمان برنامــه و بودجه و مرکز اســنادش 
هســتیم...نمی دانیم چه خواهد شــد... خواهد ماند؟ بــه فنا خواهد 

رفت؟...واقعاً نمی دانیم...
فقط امیــدوارم پاســخ هایی که خوبــان متعهد به طــور خصوصی به 
من داده اند و به طور عمومی هم منتشــر شده اســت، درست باشد که 
همه چیز آرام است!با همه اینها اما این را همچنان حس می کنم که من 

و ما، سخت غمگینیم... شاید ناشی از دلبستگی ها باشد.
در اندرونِ منِ خسته دل، ندانم کیست

که من خموشم و او در فغان و در غوغاست
توکلت علی اله
والعاقبه للمتقین

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران:
تمامی فرزندان شهدا و جانبازان بالای ۷۰ درصد 

وردین استخدام می شوند تا ۲۹ فر
رئیس بنیاد شــهید و امور ایثارگران گفت: تقریبا تمامی فرزندان شهدا 
و جانبازان بالای ۷۰ درصدی که شرایط استخدام داشته باشند، تا ۲۹ 

فروردین به استخدام دولت درمی آیند.

سید امیرحســین قاضی زاده هاشمی در حاشیه جلســه هیأت گفت: 
دفترچه آزمون اســتخدامی ۳۲ هزار نفر از فرزندان شــهدا و جانبازان 
بالای ۷۰ درصد با همت دولت، مجوز ســازمان اداری و اســتخدامی و 
سازمان برنامه، منتشر شده و جهاد دانشگاهی درحال برگزاری آزمون 
آن هاست.رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران، اضافه کرد: تقریبا تمامی 
فرزندان شــهدا و جانبازان بالای ۷۰ درصدی که شــرایط اســتخدام 
داشته باشــند، تا ۲۹ فروردین به اســتخدام دولت درمی آیند و قانونی 

که ۱۰ سال معطل مانده بود، با همت و حمایت دولت به نتیجه رسید.
وی تأکید کرد: ما سال آینده شــاهد بیکاری هیچ فرزند شهید و جانباز 
بالای ۷۰ درصد نخواهیم بود. اقدام دوم موثرتر هم حمایت از اشــتغال 
سایرین در قالب تسهیلات اشتغال اســت که دولت هزینه خوبی کرده 
است.قاضی زاده هاشمی ابراز امیدواری کرد: با این دو اقدام بیکاری در 
خانواده ایثار و شــهادت به نصف کاهش پیدا کند. این مقدار در ابتدای 
امسال ۱۵ درصد بود و الان ۹.۸ درصد اســت. امیدواریم سال آینده به 

زیر ۵ درصد کاهش پیدا کند.

امیرعبداللهیان:
اقدامات صهیونیست ها مصداق آشکار 

نسل کشی و پاکسازی قومی است
وزیر امور خارجه کشــورمان در پیامی به مناســبت فرارســیدن ماه 
مبارک رمضان تاکید کــرد: اقدامات صهیونیســت ها در غزه مصداق 
آشکار نسل کشی و پاکسازی قومی اســت. »حسین امیر عبداللهیان« 
وزیر امور خارجه کشــورمان در پیامی فرا رسیدن ماه مبارک رمضان را 

تبریک گفت. متن پیام به شرح زیر است:
با مسرت و شــادمانی، حلول ماه مبارک رمضان ۱۴۴۵ هجری قمری، 
ماه ضیافت الله، مــاه بندگی و نیایــش را خدمت جنابعالــی و دولت و 
ملت عزیز آن کشور تبریک می گویم.امسال در شــرایطی به استقبال 
میهمانی خدا می رویم که متأسفانه بشــریت شاهد یکی از بزرگ ترین 
جنایات و نسل کُشی های تاریخ خود است. فاجعه انسانی که این روزها 
در سرزمین های اشغالی شکل گرفته، جلوه ای دیگر از تضییع تاریخی 
حقوق ملت مظلوم فلســطین و اعمال صریح زور علیه صاحبان اصلی 

سرزمین اشغال شده توسط رژیم نامشروع صهیونیستی است.
این روزها نه تنهــا زنان و مــردان بی گناه و کودکان بــی پناه معصوم 
فلسطینی از ســوی این جانیان به خاک و خون کشیده می شوند، بلکه 
بیمارســتان ها، مراکز درمانی و امدادی، مســاجد و کلیساها نیز از شر 
این رژیم در امان نیســتند و اقدامات صهیونیســت ها را می توان نقض 
بدیهی ترین مبانی حقوق انسانی و مصداق آشکار جنایت علیه بشریت، 
نسل کُشی و پاکسازی قومی دانســت.در این برهه تاریخی وظیفه همه 
کشورهای مســلمان اســت تا با تمهید زمینه های لازم برای برداشتن 
گامی عملی، به سوی صلح و تأمین حقوق پایمال شده فلسطینیان قدم 

برداشته و به این جنایات هولناک پایان بخشند.

یادداشت

تریبون

وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح گفت: صادرات 
محصولات دفاعی نسبت به دو ســال گذشته حدود ۴ 
تا ۵ برابر افزایش یافته اســت و در آینده نیز باتوجه به 
نوآوری هایی که انجام می شود و ساخت تسلیحاتی که 

دنبال می کنیم، افزایش خواهد یافت.
امیر محمدرضا آشتیانی  در حاشیه جلسه هیئت دولت 
در جمع خبرنگاران اظهار کرد: ما در توســعه تعاملات 
دفاعی با همه کشورها چه در رابطه با قفقاز و ارمنستان 
که اخیراً ملاقات داشتیم و چه در رابطه با قطر که کشور 
بسیار تاثیرگذاری در منطقه است، تعاملاتی داریم  که 
طی آن تمام مباحث منطقه را با وزیر دفاع این کشــور 

مرور کردیم .
وی افزود: در توسعه همکاری ها کارهایی که می توانیم 

به عنوان مبنای گســترش همــکاری قرار 
دهیــم را حتماً در ســایر کشــورها دنبال 
می کنیم. ارتباطات با ترکیه  و روسیه یا سایر 

کشورها از این موارد است. 
وزارت دفاع ظرفیت های بســیار بزرگی در 
ساخت هواپیما و تعمیرات اساسی آنها دارد 
که تلاش داریم آن را با همکاری بخش های 

دیگر بــه مراحلی برســانیم که قطعیــت آن را اعلام 
کنیم.

وزیــر دفاع تاکید کــرد: صادرات محصــولات دفاعی 
نسبت به دو ســال گذشــته حدود ۴ تا ۵ برابر افزایش 
یافته اســت و در آینده نیز باتوجه به نوآوری هایی که 
انجام می شود و ساخت تسلیحاتی که دنبال می کنیم، 

افزایش خواهد یافت.
وی گفــت: در امر ســاخت موتــور پهپاد به 
خود کفایی دســت یافته ایم. در موتورهای 
ســنگین تر هم در حــال تلاش هســتیم تا 

بتوانیم به مراحل بالاتر برسانیم.
وزیر دفاع درباره برگزاری رزمایش مشترک 
ایران، چین و روسیه، اظهار کرد: رزمایش ها 
در راستای نمایش قدرت یا آزمون یک سلاح جدید در 

رزم برگزار می شود. 
در ایــن رزمایش اما بــه دنبال تثبیت ثبــات و امنیت 
در آبراه های منطقه اســت و کشــورهایی مثل عمان، 
آذربایجان و پاکســتان که به عنوان ناظر آمدند گواه بر 
اهمیت این رزمایش هســتند. ســه قدرت بزرگ دنیا 

با هــم در این رزمایــش تمرین می کنند که نشــانگر 
تاثیرگذاری آن است.

آشــتیانی یادآور شــد: در امر اقتدار دفاعی در جهان 
از جایــگاه ویــژه ای برخورداریم، چون در راســتای 
بومی سازی به مرحله ای رسیده ایم که قالب تجهیزات 
مورد نیاز نیروهای مســلح را در داخــل تولید کردیم 
که موجب اقتدار دفاعی ماســت و نتیجــه آن تقویت 
امنیت ملی کشور است. غالب این تجهیزات در مرحله 

صادرات قرار دارد.
وزیر دفاع تاکید کرد: در زمینه فضایی در ســال آینده 
پیشرفت های خوبی خواهیم داشت. ماهواره بر سیمرغ 
موفقیت بزرگی بود و دامنه فعالیت مان در این زمینه را 

گسترش می دهیم.

رییس انجمن دوستی ایران و چین گفت: امیدواریم 
انجمن های دوســتی دو کشــور بتوانند به عنوان 
موتور محرک روابط و به طور شایســته ایفای نقش 

کنند.
 »علاءالدین بروجردی« رییس انجمن دوســتی ایران 
و چین، در دیدار خداحافظی ســفیر چیــن در تهران، 
وی را ســفیری فعال و دوستدار توســعه روابط ایران 
و چین دانســت و ضمن آرزوی موفقیت برای ایشــان 
در مســوولیت های بعدی، تاکید کرد: یقین داریم که 
جنابعالی یک دوســت دایم برای جمهوری اســلامی 

ایران خواهید ماند.
بروجردی با اشاره به ســند همکاری های ۲۵ ساله 
دو کشــور، گفت: یقین دارم که آینده روابط رو به 
توسعه ایران و چین، آینده ای روشن تر خواهد بود 
به ویژه اینکه از پشــتوانه ســند همکاری ۲۵ ساله 

برخوردار است.
رییس انجمن دوســتی ایران و چین اظهار 
داشــت: خوشــبختانه نگاه افــکار عمومی 
ملت ایران بــه روابط با چین مثبت اســت و 
ما در انجمن دوســتی ایران و چین به دنبال 

مثبت تر کردن این نگاه هستیم.
بروجــردی با اشــاره به انتخابــات اخیر 

دوازدهمین دوره مجلس شــورای اسلامی و اینکه 
وی از یکی از حوزه های انتخابیه جنوب ایران وارد 
مجلس شــورای اســلامی خواهد شــد، افزود: در 
آینده هم از طریق مجلس شــورای اسلامی و هم از 
طریق انجمن دوســتی ایران و چین پیگیر پیشبرد 

روابط ایران و چین خواهم بود.
رییــس انجمن دوســتی ایــران و چین در بخشــی 
دیگــر از ســخنانش، به اهمیــت و ضــرورت تقویت 

خواهرخواندگــی میان اســتان های ایران و 
چین اشاره و تاکید نمود که انجمن دوستی 
ایران و چین این موضــوع را با جدیت دنبال 

می کند.
رییس انجمن دوســتی ایــران و چین در 
پایــان ســخنانش تاکید کــرد: امیدواریم 
انجمن های دوســتی دو کشــور بتوانند به 
عنوان موتــور محرک روابط، به طور شایســته ایفای 

نقش کنند.
سفیر چین نیز در این ملاقات ضمن تبریک به مناسبت 
فرا رســیدن ســال نو و ماه مبارک رمضان و همچنین 
تبریک به دکتر بروجــردی به مناســبت پیروزی در 
انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شــورای اسلامی، 
از حمایت ها و ایفای نقش مؤثر این انجمن در توســعه 

مناسبات دو کشور قدردانی کرد.

چانگ هوآ تاکید کرد که بعد از بازگشت به چین، صرف 
نظر از اینکه در چه پست و جایگاهی قرار خواهد گرفت، 
به عنوان یکی از دوستداران توسعه مناسبات دو کشور، 
حمایت خود از روند توســعه و تقویــت روابط را ادامه 

خواهد داد.
سفیر چین همچنین در بخشــی از سخنانش به انتقاد 
از سیاست های مخرب آمریکا در عرصه های منطقه ای 
و بین المللی پرداخت و اظهار داشــت که تحولات غم 
انگیز جاری در غزه ریشــه در سیاســت های مخرب 

آمریکا دارد.
چانگ هوآ که از بهار ســال ۱۳۹۸ به عنوان ســفیر 
جمهوری خلق چین در تهران فعالیت کرده اســت، 
پس از حدود پنج ســال، اوایل فروردین سال ۱۴۰۳ 
با پایــان ماموریتــش در تهران، به پکــن بازخواهد 

گشت.

وزیر

انجمن

خریدار  رئیس مجلس شــورای اسلامی 
گفــت: اگــر قانــون در جامعــه مبنــای 
تصمیم گیری نباشــد، جامعه دچار چالش، 
کندروی، تنــدروی و انحراف می شــود و 

فرصت ها از دست می رود.
محمدباقر قالیباف در آیین اعطای نخستین 
جایزه ملی قانون گفت: دبیرخانه دائمی این 
جشنواره تشکیل شــده که کارش را ادامه 
خواهد داد و روز به روز بــه غنای آن افزوده 

می شود.
رئیس مجلس شورای اســلامی اظهار کرد: 
همانطور که مقام معظــم رهبری فرمودند 
هر جامعه ای نیازمند ثبات است و ثبات هم 
در بستر قانون اتفاق می افتد. قانون گرایی و 
قانون مداری مهم ترین هنجارســازی است 

که باید در هر جامعه ای رخ دهد.
وی اضافه کرد: امروز رســیدن به رشــد و 
پیشــرفت بر بســتر عدالت، نظم و امنیت 
امکان پذیر نیست مگر این که بر مدار و بستر 

قانون حرکت کنیم.
وی بیان کرد: ما این توفیــق را داریم که در 
زمانی زندگی کنیم که به برکت خون شهدا 
و حضرت امــام دارای قانونی برخاســته از 
احکام الهی اســت و مبتنی بر مشی قرآن و 
اهل بیت زندگی می کنیم. این نعمت بسیار 

عظیمی برای ما محسوب می شود.
رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
تاکیدات امام و مقام معظم رهبری مبنی 

بر وجود تحول اظهار کــرد: مکتب امام بر 
سه پایه معنویت، عقلانیت و عدالت است. 
اگر در کشــور ثبات و تحولی رخ دهد باید 
برپایه این مکتب باشــد. تحــول نیازمند 
توازن هم اســت وقتی تحول رخ می دهد 
که بر سه پایه اساسی مکتب امام توازن را 
رعایت کنیم یعنی بر معنویت، عقلانیت و 
عدالت توازن داشــته باشیم و با مشکلات 

روبه رو شویم.
قالیباف با بیان این که قانــون مبنایی برای 
توازن و تحول اســت، تصریح کــرد: ما در 
مجلس یازدهــم به ســهم خودمان تلاش 
کردیم در این بستر حرکت کنیم. اگر امروز 
چالش هایی در بخش های مختلف همچون 
حوزه حکمرانــی، آب، بازار پولــی و مالی و 
مســائل اقتصادی داریم، همه اینها به دلیل 
این است که باید در بستر تحول مکتب امام 
باشیم البته که همه مســائل حکمرانی هم 
قانون نیســت ولی پایه و اســاس آن قانون 

است.
وی تصریــح کرد: مــا در مجلس شــورای 
اســلامی به عنــوان کســانی کــه قانون 
می نویســیم باید ســعی کنیم که خدایی 
نکرده خودمان قانون شــکن نشــویم. این 
وقتی رخ می دهد که قانون از جامعیت لازم 
برخوردار نباشــد و با شرایط جامعه منطبق 
نبوده و قابلیت اجرایی نداشــته باشــد. از 
همین جهت است که رهبری سیاست های 

کلان قانون گذاری را اعــلام کردند و همه 
باید به این سیاست ها در اجرای قانون توجه 

کنیم.
رئیس مجلس شــورای اسلامی اضافه کرد: 
مــا در قانون گذاری به نوعــی اعلام ولایت 
می کنیم چون قانون مطابق با شرح و قانون 
اساسی نوشــته می شــود و مردم مکلف به 
اجرای آن قانون هستند، پس ما در مجلس 
شورای اســلامی به عنوان قانون گذار کاری 
می کنیم که به نوعی اعلام ولایت اســت و 
مردم مکلف به اجرای قانون هســتند یعنی 
هر کســی که در ســایه نظــام جمهوری 
اســلامی ایران زندگی می کنــد ولو این که 

مسلمان باشد یا نباشد.
قالیباف ادامــه داد: اگر قانــون در جامعه 
مبنــای تصمیم گیــری و حرکت هــای 
شــخصی و جمعی در عرصه های مختلف 
نباشــد، جامعه دچــار چالــش و قلدری، 
کنــدروی و تنــدروی و انحــراف شــده 
و پیشــرفت و ثبــات از جامعــه گرفته و 

فرصت ها از دست می رود.
وی اظهار کــرد: ما بایــد وقتــی قانون را 
می نویســیم اجازه دهیم کــه آن بخش در 
تدوین قانون نقش داشــته باشد. همچنین 
ادبیات قانون نویســی نبایــد ضعف هایی 
داشته باشد این ضعف ها را ما شاهد هستیم 
که بایــد در مجلس دوازدهم بــه آن توجه 

کنیم.

رئیس مجلس شــورای اسلامی با اشاره به 
لزوم توجه به تنقیح قوانین گفت: ما بیش 
از ۱۲۰ هزار قانــون و ۱۰۰ هزار آیین نامه 
و مقررات داریــم که مــردم و گروه های 
کار در مراجعــه به قوانیــن دچار چالش  

می شوند. 
متاسفانه خودمان هم به عنوان قانون گذار 
آگاه نیســتیم که در گذشــته چه قوانینی 
تصویب شــده که موضوعی را در تضاد آن 
دنبال نکــرده و دوبــاره کاری نکنیم این از 

اشکالات جدی است.
قالیباف با اشــاره به مطالبــه رهبری برای 
تنقیح قوانین تصریح کرد: ما تلاش کردیم 
که این دغدغه را با کمک دانشجویان حوزه 
حقوق، اســاتید، مرکز پژوهش ها و معاونت 

قوانین مجلس شورای اسلامی پیش ببریم 
و از هــوش مصنوعی هم اســتفاده کردیم. 
به مردم قول می دهیم که بعــد از عید فطر 
گام هایــی بــرای تنقیح قوانین برداشــته 
و اجرایی کنیــم. ما ســه گام را پیش بینی 
کردیم کــه قوانیــن را در ۵۲ قانــون مادر 
تنظیم کنیم. دو فــاز آن از همین الان قابل 
اســتفاده اســت تا نمایندگان به قوانین از 
۱۱۷ سال قبل دسترســی داشته باشند فاز 
سوم احتیاج به زمان دارد که آن را پیگیری 

خواهیم کرد.
بیــش از ۱۱۰۰ اثــر بــه نخســتین دوره 
جشنواره ملی قانون در سه بخش پژوهش، 
آموزش و نظارت ارســال شــد که امروز از 

برترین ها تجلیل به عمل آمد.

آشتیانی: صادرات محصولات دفاعی ۴ تا ۵ برابر افزایش یافته است

وابط هستند وجردی:انجمن های دوستی ایران و چین موتورهای محرک ر بر

خریــدار  رئیس جمهــور با اشــاره به 
ســخنان حکیمانــه رهبر فرزانــه انقلاب 
درباره ضرورت پرهیز از ســتیزگری های 
دشمن پســند، همــه مســئولان و ارکان 
نظام را مخاطب این ســخنان دانســت و 
گفت: تلاش مســئولان برای عملی شدن 
این رهنمود و تمرکز بر وحدت و انســجام 
در دولــت و مجلس و پرهیــز از اختلاف و 
ســتیزه گری و جبهه بندی، از رموز اصلی 
موفقیت در مســیر رفع مشــکلات مردم و 

پیشرفت کشور است.
 نشســت هیات دولت به ریاست »آیت الله 
ســید ابراهیــم رئیســی« برگزار شــد؛ 
رئیس جمهــور در این جلســه بــا تبریک 
حلــول ماه مبــارک رمضــان، این مــاه را 
فرصتی برای خودسازی درونی و اجتماعی 
دانســت و با اشــاره به ســخنان حکیمانه 
رهبر فرزانه انقلاب دربــاره ضرورت پرهیز 
از ســتیزگری های دشمن پســند، همــه 
مســئولان و ارکان نظــام را مخاطــب این 
ســخنان دانســت و تصریح کــرد: تلاش 
مســئولان برای عملی شــدن این رهنمود 
و تمرکز بر وحــدت و انســجام در دولت و 
مجلــس و پرهیز از اختلاف و ســتیزه گری 
و جبهه بنــدی، از رموز اصلــی موفقیت در 

مسیر رفع مشکلات مردم و پیشرفت کشور 
است.

وی در ادامــه با ضــروری دانســتن توجه 
به آرامش ذهنی مــردم و آثــار اجتماعی 
تصمیمات و اقدامات دســتگاه های دولتی، 

توجه بیشــتر به تهیه پیوست های فرهنگی 
و رســانه ای بــرای تصمیمــات و اقدامات 
دســتگاه ها و همچنین اتخــاذ تدابیر لازم 
برای جلوگیــری از آثــار ســوء احتمالی 

تصمیمات را خواستار شد.

آیت الله رئیسی همچنین از وزرا و مسئولان 
اقتصادی دولت خواســت عطف به شــعار 
سال، گزارشــی از مجموعه اقدامات صورت 
گرفته از ســوی دولت در زمینه مهار تورم و 

رشد تولید تهیه و ارائه کنند.

وزیر جهادکشــاورزی نیز در این جلســه 
گزارشــی از رشــد صادرات محصولات و 
فرآورده های کشاورزی ارائه کرد. بر اساس 
این گزارش صادرات محصولات کشاورزی 
در ۱۰ ماهه ابتدایی ســال ۱۴۰۲ هشــت 
میلیون تن بوده که نســبت به مدت مشابه 
در سال گذشته رشــد ۱۳ درصدی داشته 

است.
 از لحــاظ ارزش نیــز ارزش مجمــوع این 
صــادرات ۶ میلیــارد دلار بوده که رشــد 
۲۳ درصــدی را نشــان می دهد.بنــا بــر 
گزارش وزیــر جهادکشــاورزی در حالی 
که کشــورمان تا پیش از دولت ســیزدهم 
یکی از واردکنندگان خــوراک آبزیان بوده 
با اقدامات صورت گرفتــه ضمن تامین نیاز 
داخل، تبدیل بــه صادرکننده این محصول 
شــده و مجموع صادرات بخش شــیلات و 
خوراک آبزیان در ۱۰ ماهه ابتدایی امسال، 
۶۷ درصد نســبت به مدت مشابه سال قبل 

رشد داشته است.
همچنیــن صــادرات بخــش ســبزی و 
صیفی جــات ۴۱ درصــد، انــواع میــوه و 
فرآورده هــای آن ۳۵ درصــد و صــادرات 
محصولات لبنــی نیز رشــد ۲۳ درصدی 

داشته است.
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 ۲ عامل اصلی گرانی کالاها
وشی مشکل بازار، گرانی است نه گرانفر

مدیرکل دفتر خدمــات عمومــی وزارت صمت با بیان اینکه بیشــتر 
گرانی کالا در بازار حاصل گران شدن است نه گرانفروشی، گفت: تورم، 
نوسانات ارز و مشکلات بخش تولید و عرضه از عوامل گرانی کالاهاست.

محمدحســین قمری مدیرکل دفتر خدمات عمومی وزارت صمت، در 
مورد وضعیت گران فروشــی اظهار کرد: اصناف مسؤول گران شدن در 
بازار نیســتند؛ گران شدن در بازار حاصل تورم اســت و البته کالاهایی 
که به صورت مســتقیم یا غیرمستقیم وابســته به نرخ دلار هستند نیز 
نوسانات بازار ارز روی آنها اثر می گذارد.وی افزود: عامل دوم گران شدن 
کالا نیز مربوط به وضعیت بخش عرضه و تولید می شود؛ به عنوان نمونه 
علت گرانی لاستیک این بود که نیاز بازار تأمین نشد و در نهایت وزارت 
صمت تصمیم گرفت با واردات نیاز بازار را پاسخ دهد و عرضه را متناسب 
کند.قمری ادامــه داد: حال اگر در نظام توزیــع یعنی بخش اصناف هر 
تخلف یا گران فروشی مشــاهده شــود اتاق اصناف موضوع را بررسی 
می کند؛ برای شــب عید هم با همکاری ســازمان حمایــت نظارت ها 

تشدید شده است تا در این ایام مردم دچار مشکل نشوند.
مدیرکل دفتر خدمات عمومی وزارت صمت تصریح کرد: بیشــتر گران 
شدن کالاها در بازار حاصل گران شدن کالاست نه گران فروشی؛ بعضاً 
اصناف به دلیــل این موضوع ضرر هــم می کنند زیرا وقتــی کالایی را 

می فروشند و می خواهند مجدد با همان قیمت بخرند، نمی توانند.
وی تاکید کــرد: به هر حال اصنــاف موظف به رعایــت قیمت مصوب 
هســتند و اگر کالایی به دلیل کمبود یا گران شــدن حاصــل از تورم، 
می خواهد گران شود باید از ســتاد تنظیم بازار و سازمان حمایت مجوز 

بگیرد.

مهلت بخشودگی جرایم مالیاتی صرفا تا پایان 
سال جاری است

 ســازمان امور مالیاتی کشــور اعلام کرد: مهلت بخشــودگی جرایم 
مالیاتی صرفا تا پایان ســال جاری اســت و پس از آن مطابق رویه های 
قبل خواهد بود. ســازمان امور مالیاتی کشور بخشــودگی جرایم قابل 
بخشــش مالیات و عوارض و جرایم عدم انجام تکالیف حســب مورد با 
رعایت مقررات ماده ۱۹۱ قانون مالیات های مستقیم را از ابتدای بهمن 
ماه ســال جاری به مدیران کل امور مالیاتی سراسر کشور تفویض کرده 
بود که تا پایان ســال جاری اعتبار دارد.مطابق این بخشــنامه، اختیار 
بخشودگی جرایم مالیات و عوارض قابل بخشــش هر سال/ دوره برای 
مؤدیانی که نســبت به پرداخت بدهی ســال یا دوره مربــوط تا پایان 
ســال جاری اقدام نمایند، در خصوص اشــخاص حقیقی تا سقف پنج 
میلیارد )۵.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال و در مورد اشخاص حقوقی تا سقف 
بیست میلیارد )۲۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال بخشودگی جرایم موضوع 
این بند فارغ از زمــان پرداخت بدهی مالیات و عوارض هر ســال دوره 
می باشــد و پرداخت بدهی قبل از ابلاغ این تفویض اختیار، مانع اعمال 

بخشودگی جرایم قابل بخشش نخواهد بود.

گفتنی است مهلت بخشودگی جرایم مالیاتی صرفا تا پایان سال جاری است و 
این مهلت قابل تمدید نبوده و پس از آن مطابق رویه های قبل خواهد بود.

نماینده مجمع عالی نمایندگان کارگران ایران:
در رقم دستمزد کارگران باید تورم انتظاری سال 

بعد را لحاظ کرد
 نماینده مجمع عالــی نمایندگان کارگران ایــران گفت: یکی از دلایل 
شــکاف مزدی به این است که تورم ســال آتی را در دســتمزد و سبد 
معیشتی محاسبه نمی کنیم. در رقم دســتمزد باید تورم انتظاری سال 
بعد را دید. زمانی که تورم بالای ۴۰ درصد داریم باید بدانیم این شکاف 

دستمزدی را افزایش می دهد و باید برای آن چاره ای درنظر بگیریم.
 یکی از مســائل مهمی که ایــن روزها دنبال می شــود مربوط به بحث 

دستمزد و سبد معیشتی کارگران در سال ۱۴۰۳ است.
»محمدرضا تاجیک« نماینده مجمع عالــی نمایندگان کارگران ایران 
در گفتگوی اختصاصی با ایرنا درباره سبد معیشتی گفت: هنوز در این 
خصوص با دیگر شرکای اجتماعی به توافق نرسیده ایم. در این جلسات 
۲ سبد ارایه شــده که ســبد مدنظر ما ســبد مطلوب بود و مبلغ آن را 
محاســبه و اعلام کردیم.وی افزود: گلایه ای که مــا داریم و در کمیته 
دستمزد هم عنوان کردم این است که ســفره و کالری مصرفی ما روز 
به روز کمتر می شود این در حالی اســت که تورم رو به افزایش است. 
این کاهش سبد و کوچک شدن ســفره مردم را می توان به سادگی در 
رصد سبد معیشــتی ســالهای قبل دید.تاجیک گفت: انستیتو تغذیه 
مواد غذایی لازم برای ســلامت افراد را ارائه می دهد اما سفره کارگران 
متفاوت از این ســبد اســت. این که یک انســان چه مواد غذایی برای 
ســلامت خود اســتفاده کند تا نیازهایی که کارگر در سفره خود دارد 
متفاوت است. به طور مثال چای در ســفره کارگران نقش دارد ولی در 
سبد معیشتی دیده نمی شود.نماینده مجمع عالی نمایندگان کارگران 
ایران افزود: سبد مطلوبی که ما با کارشناســی های صورت گرفته ارائه 
کردیم یک ســبد بر پایه ۱۹ تا ۲۰ میلیون تومان اســت.وی افزود: در 
جلسه روز گذشته مربوط به سبد معیشتی، نظر برخی از افراد حاضر در 
جلسه این بود که مبلغ بالا اســت و به همین دلیل سبد مورد تایید قرار 
نگرفت و روند جلسات نشان می دهد که عدد قرار است خیلی کوچکتر 
باشــد.تاجیک با تاکید بر اینکه دســتمزد، سبد معیشــتی و هر مورد 
دیگری که به وضعیت معیشــت مردم بســتگی دارد باید واقعی سازی 
شــود، گفت: هر عددی که برای ســبد معیشــتی از ســوی سه ضلع 
نمایندگان کارگری، کارفرمایی و دولت به دســت آمد باید برای عموم 
مردم منتشر شود و هر یک از اضلاع شــورای عالی کار، پیشنهادی که 
مدنظرش است را شــفاف بگوید و انتقادات را هم بپذیرد. من در کمیته 
دستمزد هم گفتم که اگر سبدی مدنظرتان است را به اشتراک بگذارید.
تاجیک تاکید کرد: یکی از دلایل شــکاف مزدی به این اســت که تورم 
سال آتی را در دســتمزد و سبد معیشتی محاســبه نمی کنیم. در رقم 
دستمزد باید تورم انتظاری ســال بعد را دید. زمانی که تورم بالای ۴۰ 
درصد داریم باید بدانیم این شکاف دستمزدی را افزایش می دهد و باید 

برای آن چاره ای درنظر بگیریم.

بازار

 وزیر امور اقتصــادی و دارایی گفت: بــا تاکید رئیس 
جمهور مبنــی بــر خاتمه صــف وام هــای ازدواج و 
فرزندآوری، تا پایان ســال تمامــی متقاضیان تعیین 

تکلیف می شوند.
 ســید احســان خاندوزی در حاشیه جلســه هیات 
دولت و در جمع خبرنگاران دربــاره وام های ازدواج و 
فرزندآوری اظهار داشت: رئیس جمهور تاکید ویژه ای 
خطاب به شبکه های بانکی و بانک مرکزی درخصوص 
تعیین تکلیف تمامی وام هــای تکلیفی و خاتمه صف 

وام ازدواج و فرزندآوری تا پایان اســفندماه 
داشته است.

وی ابراز امیدواری کــرد، کوتاهی ها در این 
رابطه که منجر به ماندن بخشــی از مردم در 
صف شده است، برطرف شود و تا پایان سال 
بتوانیم خبر خوشــی مبنی بــر کاهش صف 

داشته باشیم.
وزیر امور اقتصادی و دارایی ادامه داد: جذب ســرمایه 
گذاری های خارجی با توجه به دیپلماســی اقتصادی 

رئیس جمهور بــه صــورت دوجانبه میان 
کشــورها و شــرکای تجاری و هم به صورت 
چندجانبه در پیمان هــای منطقه ای اعم از 
شــانگهای و بریکس موجب شــده است که 
ســال ۱۴۰۲ بالاترین میــزان جذب معتبر 
ســرمایه گذاری خارجی و نه فقط قراردادها 

کشور را شاهد باشیم.
خاندوزی بیان کرد: امید اســت این روند افزایش از ۴ 
میلیارد دلار سال گذشته به بیش از ۵ میلیارد دلار در 

سال جاری ادامه یابد.
وی یادآورشد: با توجه به اینکه در مقایسه با سال هایی 
که گاهی در طول ۴ ســال یک دولت بیــش از ۵ یا ۱۰ 
میلیارد دلار جذب ســرمایه گذاری خارجی به شکل 
عملی و محقق شــده صــورت نمی گرفــت، این روند 
افزایشی به ما این نوید را می دهد که ما در سال ۱۴۰۳ 
رکورد مجموع جذب ســرمایه گذاری خارجی محقق 
شده را در پایان دولت ســیزدهم به نسبت دولت های 

گذشته رسما اعلام کنیم.

وزیر

مریم فکــری  عضــو کانون سراســری 
انبوه سازان مســکن تاکید می کند: سوال 
این اســت کــه چینی ها در داخل کشــور 
می خواهند با چــه قیمتی مســکن تولید 
کنند؟ آیا قیمت ها رقابتی اســت و به نوعی 
امکان رقابت بین بخش خصوصی کشــور و 

چینی ها وجود دارد؟
 زمان ورود چینی ها به بازار مســکن اعلام 
شــد. براســاس اظهارات جدیــد رییس 
کمیســیون عمران مجلس، چینی ها قول 
داده اند که از اردیبهشت ســال آینده وارد 
بازار مســکن شــوند که البته این همکاری 

برد - برد برای ایران و چین است.
آن طور کــه گفته شــده، یکی از شــروط 
ایران بــرای ســرمایه گذاری چینی ها در 
صنعــت ســاختمان، انتقــال تکنولوژی و 
فناوری های نوین برای صنعتی ســازی در 
ایران است. البته براساس اعلام محمدرضا 
مابــه ازای  چینی هــا  رضایی کوچــی، 
ســرمایه گذاری در ساخت ســهم خواهند 
داشــت. همچنین چینی ها به اندازه آورده 
خــود در ساخت وســازها و از محل فروش 

واحدها سهم خواهند داشت.
وی در عین حال توضیح داده اســت؛ مدل 
همکاری شــرکت چینی در ساخت وســاز 
مسکن در ایران فقط ســرمایه گذاری است 
و پول چینی ها وارد بازار مســکن می شود. 
قرار نیســت از نیروی کار چینی در صنعت 
ســاختمان ایران اســتفاده شــود؛ چراکه 
هم مصالح ســاختمانی و هم نیروی کار در 
حوزه مســکن وجود دارد و در این حوزه ها 

وابستگی خارجی نداریم.

بخش خصوصی کشور
 را نادیده گرفتیم

امــا در حالــی قــرار اســت چینی هــا از 
اردیبهشت ماه در حوزه ساخت مسکن ایران 
ورود پیدا کنند که کارشناسان اعتقاد دارند 
چنین ظرفیتی در حــوزه بخش خصوصی 
داخلی وجــود دارد. فرشــید پورحاجت، 
عضو کانون سراســری انبوه سازان مسکن 
در گفت وگــو بــا خبرگــزاری خبرآنلاین 
می گوید: من به شــخصه اعتقــاد دارم که 
ورود تکنولوژی به کشــور امر پسندیده ای 

اســت، اما این که چینی ها قرار اســت وارد 
حوزه ســاختمان و مسکن ما شــوند، باید 
ببینیم با چه جزییاتی قرار است وارد کشور 

شوند.
وی می افزایــد: آنچه بدیهی اســت، این که 
طی دهه هــای گذشــته از جنبه توســعه 
صنعت ســاختمان و هم در حــوزه پرورش 
نیــروی انســانی و مهندس و تکنیســین، 
پیشــرفت قابل توجهی را داشــتیم. حالا 
این که چینی هــا می خواهند در کدام حوزه 
و به چه صورت ورود کنند، برای ما ســوال 
اســت؛ این کــه می خواهند فقــط انتقال 
تکنولوژی داشته باشــند، یا در حوزه اجرا 
ورود کنند؟ از ســوی دیگر، تکنولوژی ای 
که وارد خواهد شد، با ســاختار فرهنگی و 
اقتصادی کشــور ما همخوانی دارد؟ این ها 
سوالات مهمی اســت که باید بررسی کاملا 

کارشناسی شود.
عضو کانون سراســری انبوه سازان مسکن 
تصریح می کنــد: ما نمی توانیــم به همین 
راحتــی بگوییم که می خواهیم مســکن را 
به چینی ها تحویل دهیم. به نظر می رســد 
شــأن کار باید به این صورت می بود که ابتدا 
بخش خصوصی کشور را صدا می کردند و در 

فضای گفتمان دوجانبه، بررسی می کردیم 
که آیا ورود چینی ها، منافع ملی کشــور را 
تامیــن خواهد کرد یا خیر. این از ســوالات 

بسیار مهمی است که باید پاسخ داده شود.
پورحاجت عنوان می کند: از همه مهم ترین 
این کــه امــروز در کشــورمان بنگاه های 
اقتصادی تولید مســکن، تــوان و بضاعت 
تولید مسکن متناسب با نیاز کشور را دارند، 
اما شوربختانه مورد بی توجهی قرار گرفتند.

وی متذکر می شود: در عین حال، طی یک 
دهه گذشــته فضای کسب وکار برای بخش 
خصوصی کشور در شرایط سخت و حادتری 
قرار گرفته اســت. این که بیاییم بنگاه های 
تولیدی کشــور را که در روزهای ســخت 
ایســتادند و کنار مردم فعالیــت اقتصادی 
سالم را انجام داده اند، به همین راحتی کنار 
بگذاریم، باز هم از ســوالات بســیار مهمی 

است که دولت باید به آن ها پاسخ دهد.
عضو کانون سراســری انبوه سازان مسکن 
تاکید می کند: سوال این است که چینی ها 
در داخل کشــور می خواهند با چه قیمتی 
مســکن تولید کنند؟ آیــا قیمت ها رقابتی 
اســت و به نوعی امکان رقابــت بین بخش 

خصوصی کشور و چینی ها وجود دارد؟

چینی ها می توانند در حوزه خرید و 
فروش مسکن ورود کنند؟

پورحاجــت در واکنش به ایــن اظهارنظر 
رییــس کمیســیون عمــران مجلــس 
کــه چینی ها بــه انــدازه آورده خــود در 
ساخت وســازها و از محل فــروش واحدها 
ســهم خواهند داشــت، می گوید: ما باید 
ببینیم ســاختار حاکــم بر حــوزه حقوق 
مســکن، اجــازه می دهد که یک شــخص 
اجنبی در کشور ما به راحتی خرید و فروش 

کند؟ این یک قید است.
وی می افزاید: این را حقوق دانان باید پاسخ 
دهند. مــن فکر می کنم شــرایط به همین 
راحتی فراهم نیست که هر کسی در کشور 

ما بیاید مالکیت ملکی داشته باشد.
عضو کانون سراســری انبوه سازان مسکن 
متذکر می شــود: در کل ما بارهــا به وزارت 
راه و شهرســازی اعلام کردیم که آمادگی 
داریم که چه به صــورت پیمانکاری و چه در 
قالب کارگزاری و چه در حوزه مشارکت در 

ساخت در حوزه مسکن ورود پیدا کنیم.
پورحاجت تصریح می کند: شما اگر آماری 
۱۰ ســال قبل را نــگاه کنیــد، می بینید تا 
سال های ۹۱ و ۹۲ تیراژ ســاخت و ساز در 

کشــور در حدود ۸۰۰ هزار واحد مسکونی 
بوده اســت. اما این تیراژ از ســال های ۹۱ و 
۹۲ به صورت ســنگین کاهــش پیدا کرده 
است و امروز به تولید تقریبا ۳۵۰ هزار واحد 

مسکونی رسیدیم. این آمار جالب نیست.
وی عنوان می کند: اساسا چرا به این شرایط 
رسیدیم، پاسخ من این است که نگاه مجلس 
و دولت در حوزه مسکن و ساختمان، اشتباه 
بوده که در نهایت کمبود تولید مســکن در 

کشور اتفاق افتاده است.
عضو کانون سراســری انبوه سازان مسکن 
می گوید: فضای کســب وکار بــرای تولید 
مسکن به طور خاص بسیار غبارآلود است. 
طی دو سال گذشته اخذ مجوز برای فعالیت 
اقتصادی تولیدکننده مسکن در کشور چه 

میزان زمان می برد؟ 
من به راحتی به شــما می گویم که بالغ بر ۸ 
ماه تا یک ســال یک مجتمع کوچک، زمان 
اخذ مجوز اســت. یعنی ۸ ماه تا یک ســال 
سرمایه های بخش خصوصی در دالان های 

اداری قفل شدند.
 این یعنی یک ســال تمــام منابع درآمدی 

کشور تضعیف شده است.

ورود چینی ها روی قیمت مسکن
 اثر دارد؟

پورحاجت در ادامه در پاسخ به این پرسش 
خبرگزاری خبرآنلاین که آیا ورود چینی ها، 
روی قیمت مسکن اثر دارد؟ می گوید: قطع 
به یقین تاثیر نخواهد داشت. تولید مسکن 

در کل دنیا یک روند خاص خود را دارد.
وی می افزایــد: هزینــه مســکن یک عدد 
مشــخصی دارد و بــه همیــن راحتــی 
نمی توانیم بگوییم که چینی ها در کشور ما 

فعالیت می کنند.
عضو کانون سراســری انبوه سازان مسکن 
تصریح می کند: ســوال مهمــی که وجود 
دارد، این که آیــا قراردادها به صورت دلاری 
هستند یا ریالی؟ چینی ها با چه قیمتی قرار 
است فعالیت کنند؟ ضمن این که مهم ترین 
سوالی که باید پاسخ داده شود، این است که 
آیا این میزان تولید نفت در کشور وجود دارد 
که بخشی از آن را بخواهیم در حوزه مسکن 

تهاتر کنیم؟

خاندوزی: متقاضیان وام های ازدواج و فرزندآوری تا پایان سال تعیین تکلیف می شوند

دبیر کمیسیون اقتصادی هیات دولت عنوان کرد

تولید و سرمایه گذاری از مسائل بسیار جدی اقتصاد ایران
خریدار   دبیر کمیسیون اقتصادی هیات 
دولت بــا تاکید بر تعریــف برنامه راهبردی 
تولید در کشور، گفت: در دهه ۹۰ به صورت 
پیوســته کاهش انباشت ســرمایه ثابت را 
داشــته ایم، هرچند که در دو ســال اخیر 
پیامدهــای مثبتی رخ داد و شــیب نمودار 
انباشت سرمایه بهبود یافته است، اما هنوز 
این موضوع مســئله اول اقتصادی کشــور 

است.
به گــزارش مرکــز پژوهش های توســعه 
و آینده نگری، موســی شــهبازی غیاثی؛ 
دبیر کمیســیون اقتصادی هیات دولت در 
نشســت چالش ها، عملکردها و تجارب در 
مهار تورّم و رشــد تولید اظهار کرد: داده ها 
و آمارها نشــان می دهد که بنیه تولیدی و 
بنیه ســرمایه گذاری ما دچار مشکل جدی 
شده اســت. اگر یک نگاه جدی به آمارها و 
متغیرهــای اقتصادی داشــته باشــیم آن 
چیزی کــه به عنــوان یک رکن اساســی 
می توان به آن اشاره کرد مسئله تولید است.

وی افــزود: مــا در دهه ۱۳۹۰ بــه صورت 
پیوسته کاهش انباشت ســرمایه ثابت را در 
کشور داشته ایم، هرچند که در دو سال اخیر 
پیامدهای مثبتی مشــاهده شــده و شیب 
نمودار انباشت ســرمایه اندکی بهبود یافته 
اســت، اما به نظرم هنوز این موضوع مسئله 

اول اقتصادی کشور است.
دبیر کمیسیون اقتصادی هیات دولت ادامه 
داد: مسئله تولید و سرمایه گذاری از مسائل 
بسیار جدی اقتصاد اســت که اگر به دنبال 
حل مسائل در این دو حوزه باشیم به صورت 
زنجیروار سایر مشــکلات اقتصادی نیز حل 
خواهد شــد. ما دو ســطح در مقوله تولید 
داریم، یکی سطح راهبردی و بنیادی و دوم 
هم ســطح عملیاتی و اجرایی مسئله تولید 

است.شــهبازی گفت: ســطح راهبردی، 
تصمیمات میان مــدت و بلندمدت بنگاه ها 
را رقم می زند کــه آن را می تــوان به بنیان 
تولیــد تعبیر کــرد؛ یعنــی بنیــان تولید 
مبتنی بر یک ســری تصمیمات، رفتارها و 
انتخاب هایی است که از یک سطح راهبردی 
تأثیر می پذیرد و اساســی ترین مســئله در 
سطح راهبردی مسئله داشــتن یک نقشه 
راهبردی است، اما سطح اجرایی به اجرای 
این تصمیمات و انتخاب ها باز می گردد که 
چگونه این تصمیمات را به مرحله عملیاتی 

و اجرایی برسانیم.
وی خاطرنشــان کرد: همچنان نتوانستیم 
بــه این ســؤال پاســخ دهیم کــه دولت و 
سیاســت گذار باید در کدام زنجیره ارزش 
تولیدی و سرمایه گذاری کشور تمرکز کند و 
این را در نسبت با ارتباطات بین الملل خود 

تعریف کند؟
دبیر کمیسیون اقتصادی هیات دولت بیان 
کرد: یکــی از ضعف های اســناد راهبردی 
ما این اســت که تنهــا به داخل کشــور و 
ظرفیت های اســتانی توجه دارد؛ بنابراین 
باید بتوانیم اســتراتژی راهبــردی تولید را 
هم در نسبت با ظرفیت ها و امکانات داخلی 
خودمان و هم در نســبت بــا فضای محیط 
منطقه و بین الملــل تعریف کنیم؛ زیرا هیچ 
کشوری بدون توجه به مسئله کریدورهای 
بین المللی نمی تواند یک نگاه بلندمدت به 

مسئله سرمایه گذاری خارجی داشته باشد.
شــهبازی گفــت: در ســطح عملیاتی نیز 
کارهای زیادی انجام شده که بحث مجوزها 
)مجوزهای کسب و کار( و مواردی شبیه به 
این مورد در قسمت عملیاتی جای می گیرد، 
اما ســؤال این اســت که آیا ما باید سیاست 
مجوزدهی را در همه حوزه ها تسهیل کنیم؟ 

و ســؤال اصلی تر اینکه اگر مــا بخواهیم در 
ســطح راهبردی حرفی برای گفتن داشته 
باشــیم می توانیم با تکثر بنگاه ها در صنایع 
به آن برسیم؟ یا اینکه باید اجازه دهیم این 
بنگاه ها شــکل بگیرند و با ادغام چند بنگاه 
بتوانیم به اهداف خود در ســطح راهبردی 

دست پیدا کنیم؟
وی ادامه داد: در مورد مســئله تورم عقیده 
بنده این است که مسئله تولید در میان مدت 
و بلندمدت بــرای ما هزینــه تورمی ایجاد 
می کند. زمانی که بنیــان تولیدی با چالش 
مواجه می شــود اساســاً اقتصاد با چالش 
مواجه شــده اســت،در نتیجه باید به سراغ 
واردات برویم که همین واردات باعث ایجاد 
تنگنا در منابع ارزی خواهد شــد؛ بنابراین 
در مســئله تورم، تولیــد یکی از مســائل 

میان مدت و بلندمدت است.
دبیر کمیســیون اقتصادی هیــات دولت 
بیان داشــت: در میان مــدت و بلندمدت، 
رشــد نقدینگی مازاد بر بنیان های تولیدی 
کشــور به عنوان یک عامل اثرگذار در تورم 
است، به این معنا که بدون توجه به بنیان ها 
و ظرفیت های تولیدی امکان مهار تورم در 
میان مدت و بلندمــدت وجود ندارد، اما این 

نکته هم قابل توجه است که رشد نقدینگی 
بــرای ظرفیت هــای تولیدی کشــور نیاز 
است، اما نوع رشد و میزان رشد نقدینگی و 

تناسب آن با مسئله تولید مهم است.

دهه 13۹0 برای کشور یک دهه 
از دست رفته است

زهرا کریمی موغاری، عضــو هیئت  علمی 
گروه اقتصاد نظری دانشــگاه مازندران نیز 
در ادامه این نشســت، گفت: اگر به عملکرد 
اقتصادی ایران در سال ۱۴۰۲ توجه کنیم، 
می بینیم که در این ســال رشــد اقتصادی 
مثبت شــده اســت و آن چیزی که در سال 
۱۴۰۲ ما شاهد آن هســتیم ورود پول نفت 
در اقتصاد کشــور اســت که باعــث ایجاد 
حرکت مثبت شــده ولی به دلیل مســائل 
اقتصادی موجود این حرکت بسیار ضعیف 
شده و نتوانســته با قدرت بیشتری حرکت 

کند.
وی ادامه داد: دهــه ۱۳۹۰ برای ما یک دهه 
از دست رفته است و ما به یک حرکت بسیار 

متفاوت نیازمند هستیم.
این کارشــناس اقتصادی گفــت: در انجام 
اصلاحات اقتصادی، کشــور چین به عنوان 
یــک تجربه موفــق در اجــرای اصلاحات 
اقتصادی و شــوروی به عنــوان یک تجربه 
ناموفق در اجرای اصلاحات اقتصادی است 
که کشــور ما باید از تجربیات این دو کشور 
در انجام اصلاحات اقتصــادی موفق درس 

بگیرد.

مهم ترین مسئله تولید، 
سرمایه گذاری است

محمدرضا اســماعیلی؛ رئیس هیئت عامل 
صندوق ملیّ مســکن هم در این نشســت، 

گفت: مهم ترین مســئله که در مسیر تولید 
با آن مواجه می شویم مسئله سرمایه گذاری 
اســت. در وضعیــت تورمــی زمانــی که 
ســرمایه گذار با افزایــش قیمت ها در همه 
اقلام روبه رو می شــود تصمیم می گیرد که 
ســرمایه خود را به موجودی انبار در اقلام 
مختلف تبدیل کنــد تا زمانــی که قیمت 
باثبات می شــود به بازار عرضــه کند و بین 
اینکه این کالا یک کالای ســرمایه ای باشد 

یا یک کالای واسطه ای تفاوتی وجود ندارد.
وی ادامه داد: در داده هــای بین المللی در 
میــان کشــورهای جهان موجــودی انبار 
در ســایر کشــورها چیزی بین سه الی پنج 
درصد اســت تا امــکان اداره اقتصاد برای 
کشور وجود داشــته باشــد، اما در اقتصاد 
ایران موجودی انبار به ۲۰ درصد رســیده 
اســت، این یعنی ۲۰ درصد از GDP کشور 
در اقتصاد وجود ندارد بلکه در انبارها ذخیره 
شــده تا وضعیتی که قیمت کالا بالا رفت در 

بازار عرضه شود.
اسماعیلی افزود: آنچه باید در اقتصاد ایران 
اتفاق بیفتد تا ایــن موجودی انبار به اقتصاد 
بازگردد این اســت که تدبیری اندیشــید 
که در پی آن یک اعتماد نســبی از شرایط 
اقتصادی برای مالکان این سرمایه ها ایجاد 
شود تا احســاس کنند که تنها امروز وقت 
واردکردن ایــن منابع به بازار اســت و اگر 
ورود این منابع به اقتصاد را به ســال آینده 
موکول کنند، بازنــده و متحمل ضرر و زیان 
می شــوند. در نتیجه باید به ســمت ایجاد 

ثبات در اقتصاد کشور حرکت کنیم.
و  کارشناســان  نشســت،  انتهــای  در 
صاحب نظرانــی که به صــورت حضوری و 
مجازی در نشست شــرکت داشتند به بیان 
نقطه نظرات و طرح سؤالات خود پرداختند.

آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اینکه سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت ۷۰۰۳۶۵ متر مربع پلاک ۱۰۴ فرعی از 
۱۹۲ اصلی که ذیل صفحه ۳۷۹ دفتر ۳۲۱ به نام آقای حکمتعلی حمیدی مطلق سند مالکیت به شماره چاپی 
۳۴۲۴۸۹ صادر و تسلیم شده است سپس نامبرده با ارائه دو برگ استشهادیه تصدیق شده اعلام نموده اند که 
سند مالکیت چاپی مورد ثبت که به علت سهل انگاری مفقود گردیده و درخواست صدور سند مالکیت المثنی 
نموده است . لذا مراتب به استناد به ماده ۱۲۰ آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی می شود تا چنانچه 
کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله نسبت به ملک مذکور باشد از تاریخ انتشار این 
اگهی به مدت ده روز اعتراض خود را ضمن ارائه سند مالکیت به این اداره تسلیم تا وفق مقررات عمل گردد . 

 رونوشت به ستاد اجرایی فرمان حضرت امام ره م الف : ۱۰۹۲۵
محسن هدائی
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ساوجبلاغ ازطرف ابولفضل مرادی  



دعوت به مجمع عمومی فوق  العاده نوبت دوم 
شرکت بیمه ملت

آگهی دعوت به جلســه مجمع عمومی فوق العاده شــرکت بیمه ملت 
)سهامی عام( در روزنامه ایران منتشر شد.

به گزارش روابط عمومی بیمه ملت، بر اســاس آگهی منتشــر شده در 
روزنامه ایران، مجمع عمومی فوق  العاده شــرکت بیمه ملت )سهامی 
عام( در نوبت دوم، روز یکشــنبه مورخ ۲۶ فروردین ماه ۱۴۰۳ در مرکز 

همایش های بیمه ملت برگزار می  گردد.
دستور جلســه این مجمع شامل بررســی، اصلاح و تصویب اساسنامه 
طبق نمونه ابلاغی بیمه مرکزی جمهوری اســلامی ایران و ســازمان 
بورس و اوراق بهادار و ســایر موارد در صلاحیــت مجمع عمومی فوق 

العاده است.
متن کامل این آگهی به شرح زیر است:

شرکت بیمه ملت )سهامی عام(
شماره ثبت ۲۱۱۲۳۰ – شناسه ملی ۱۰۱۰۲۵۲۶۹۵۱

به اطلاع کلیه سهامداران محترم شــرکت بیمه ملت)سهامی عام ( می 
رساند:پیرو تشکیل مجمع عمومی فوق العاده صاحبان سهام نوبت اول 
در تاریخ ۱۴۰۲/۱۲/۱۲ انتشــار یافته در روزنامه کثیرالانتشــار ایران 
مورخ  ۱۴۰۲/۱۲/۱و به علت به حد نصاب نرســیدن درصد سهامداران 
حاضر در مجمع، بدین وسیله در اجرای مفاد ماده )۸۴( اصلاحیه قانون 
تجارت و ماده )۲۶( اساسنامه شرکت، جلسه مجمع عمومی فوق  العاده 
نوبت دوم شرکت بیمه ملت )ســهامی عام( رأس ساعت ۱۰:۰۰ صبح 
روز یکشــنبه مورخ ۱۴۰۳/۱/۲۶در محل مرکز همایش های بیمه ملت، 
به نشــانی تهران، میدان ونک، انتهای خیابان برزیل شــرقی، روبروی 

دیوان محاسبات، پلاک ۱ برگزار می گردد.
دستور جلســه:۱- بررســی، اصلاح و تصویب اساســنامه طبق نمونه 

ابلاغی بیمه مرکزی ج.ا.ا و سازمان بورس و اوراق بهادار.
۲- سایر موارد در صلاحیت مجمع عمومی فوق العاده.

لذا از ســهامداران حقیقی یا قائم مقام قانونی آنان دعوت می گردد با در 
دست داشتن مدارک شناسایی معتبر و نمایندگان سهامداران حقوقی 
با همراه داشتن معرفی  نامه و مدارک شناسایی معتبر، یک ساعت قبل 
از ســاعت یادشــده همان روز به محل برگزاری جلسه مجمع عمومی 

فوق العاده به آدرس فوق مراجعه نمایند.
همچنین امکان حضــور مجازی در این مجمع از طریــق پایگاه اطلاع 
رسانی https://roka-co.com/melat )پخش زنده مجمع عمومی( 

فراهم شده است.

 دکتر علی استادهاشمی در آخرین نشست شورای مدیران بیمه مرکزی 
در سال ۱۴۰۲:

 راهبردهای جدید بیمه مرکزی از سال جدید
 با جدیت دنبال می شود

هم افزایی مدیران و تصمیم ســازان به افزایش روند تحولی و گسترش 
صنعت بیمه منتهی خواهد شد.

به گزارش اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل بیمه مرکزی، دکتر 
علی استادهاشــمی ضمن تبریک حلول ماه مبارک رمضان و تاکید بر 
بهره گیری از فرصت های این ماه برای ارتقای ســطح معنوی و مراتب 
اخلاقی و روحی، اظهار داشت: تقویت ارتباطات درون سازمانی، پیش 
نیاز تعاملات فرادستگاهی است که استمرار آن رشد ضریب نفوذ بیمه 

و تحول در این صنعت را به دنبال خواهد داشت.
رئیــس کل بیمه مرکزی با برشــمردن ابعاد گوناگون نیروی انســانی 
از ابزار آموزش به عنــوان موتور محرکه صنعت بیمه نــام برد و تصریح 
کرد: فرایند ترویج فرهنگ گفتگوی بیمه ای و صیانت از ســرمایه های 
انسانی از مســیر آموزش و نوآوری عبور می کند.وی با ابراز خرسندی 
از نقطه نظرات سازنده مدیران ارشــد بیمه مرکزی، گزارش همکاران 
را دلگرم کننده و توســعه گرایانه توصیف کرد و گفت: بــا الزام برنامه 
عملیاتی، تقویت زنجیره مدیریتی و ســاختار جدید سازمانی متناسب 
با راهبردهای نهادناظر صنعت بیمه، شرایط مطلوب تری حاکم خواهد 

شد.
شایان ذکر اســت رییس کل بیمه مرکزی در این نشست در خصوص 
موضوعاتی نظیر: ضرورت ایجاد فضای بانشــاط، ارتقای سطح انگیزه 
کارکنان، آموزش های کاربردی و مسائل روز صنعت بیمه سخن گفت. 

گفتنی است در این نشست، اعضای هیات عامل، مدیران کل و روسای 
دفاتر نهادناظــر صنعت بیمه ضمن ارائه گزارش عملکرد یک ســاله به 

طرح دیدگاه های خود پرداختند.

لوح زرین  نو آوری برتر ایرانی به بیمه دی رسید
لوح زرین  نو آوری برتر ایرانی به بیمه دی رسید 
لوح زرین  نو آوری برتر ایرانی به بیمه دی رسید 
لوح زریــن  نــو آوری برتر ایرانی بــه بیمه دی 
رسیدشرکت بیمه دی در هشتمین جشنواره 
ملی نوآوری برتر ایران موفق به کسب تندیس 
و لوح این رویداد شد.به گزارش روابط عمومی 
و امــور بین الملــل؛ در این جشــنواره که ۲۱ 
اسفندماه در دانشگاه شریف برگزار شد، ۱۰۰ شرکت از صنایع مختلف 
مورد ارزیابی قرار گرفتند که از این میان ۲۸ شرکت حائز دریافت لوح و 
تندیس این جشنواره شــدند. گفتنی است بر اساس ارزیابی های انجام 
شده مبتنی بر مدل مرجع نوآوری، وب اپلیکیشن دی دار بیمه دی در 
این جشنواره حائز رتبه برتر شناخته شــد و بهمن برزگر معاون برنامه 
ریزی و تحول کسب و کار این شرکت لوح تقدیر و تندیس این جشنواره 
را از هیــأت داوران دریافت کرد. روابط عمومی شــرکت بیمه دی این 

موفقت را به همه همکاران تبریک می گوید.

خ حق الوکاله بانک ایران زمین   اعلام نر
در سال 1403

نرخ حق الوکاله انواع ســپرده های بانک ایران زمین در ســال ۱۴۰۳ 
معادل ۳ درصد اعلام شد.

در راســتای اجرای مقررات و ضوابط بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران و تصویب هیات سرپرســتی، نرخ حق الوکاله بــه کار گیری انواع 
سپرده های ســرمایه گذاری بانک ایران زمین در سال ۱۴۰۳، حداکثر 

معادل ۳ درصد خالص منابع سپرده گذاران تعیین گردید.

رشد 2/38 درصدی منابع بانک سینا در 11 ماهه 
سال 1402

بررسی عملکرد بانک سینا در ۱۱ ماهه نخســت سال ۱۴۰۲، حاکی از 
رشد ۲/۳۸ درصدی منابع این بانک است.

به گزارش روابط عمومی بانک سینا، انتشــار گزارش عملکرد بهمن ماه 
سال جاری این بانک در ســامانه کدال، حکایت از عملکرد مطلوب در 

زمینه رشد منابع در پایان ۱۱ ماه سال جاری دارد.
بر اســاس این گزارش، مانده منابع بانک سینا در پایان بهمن ماه امسال 
از ۸۲ همت )هزار میلیــارد تومان( عبور کرده که در مقایســه با مانده 

ابتدای سال ۱۴۰۲، با رشد ۲/۳۸ درصدی همراه بوده است.
گفتنی است بانک ســینا در نخستین ســال از اجرای طرح راهبردی 
کسب وکار خود توانسته اســت با طراحی محصولات و خدمات جدید، 
در ســایه تلاش و همدلی مدیریت و کارکنان، اقدامــات مؤثری را در 
جهت افزایش ســهم بازار خود به انجام برســاند که افزایش قابل توجه 

منابع این بانک نیز از همین موضوع، نشأت می گیرد.

مدیرعامل شرکت پخش فرآوردهای نفتی اعلام کرد
افزایش ۱۳ درصدی مصرف بنزین در سال ۱۴۰۲

 مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآوردهای نفتی ایــران از افزایش ۱۳ 
درصدی مصرف روزانه بنزین در ســال ۱۴۰۲ خبر داد و گفت: امسال 
و در ایام نیز هیچ مشــکلی در تامین و توزیع سوخت در کشور نخواهیم 
داشت.جعفر سالاری نسب در نشست خبری با اشــاره به میزان تولید 
کارت سوخت در کشور، اظهار داشــت: در سال ۱۴۰۲ توانستیم تولید 
کارت سوخت را به حداکثر برسانیم و برای سفرهای نوروزی مسافرین 

به دست شان برسد.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآوردهای نفتی ایــران ادامه داد: اگر 
در مسیر سوخت رسانی برای مردم مشــکلی پیش بیایبد می توانند با 

شماره ۰۹۶۲۷ تماس بگیرند و مشکلات خود را رفع کنند.
وی افزود: میانگین مصرف بنزین در ســال ۱۴۰۲ برابر با ۱۱۵ میلیون 
لیتر در روز بود که در چند روز اخیر این میانگین به ۱۱۷ میلیون لیتر در 
روز افزایش یافته است، البته در اسفند ماه رکورد مصرف ۱۳۱ میلیون 

لیتر بنزین در روز را نیز ثبت کرده ایم.
سالاری نسب اذعان داشت: در سال گذشــته در پیک مصرف سوخت 
توانســتیم نزدیک به ۱۴۳ میلیون لیتر بنزیــن در روز را توزیع کنیم؛ 
لذا با توجه به رشد ۱۳ درصدی بنزین در ســال جاری، امسال نیز هیچ 

مشکلی در تامین و توزیع سوخت در کشور نخواهیم داشت.
مدیرعامل شــرکت ملی پخــش فرآوردهــای نفتی ایــران گفت: در 
کلان شهرها بنزین یورو و با کیفیت توزیع می شود که گوگرد آن زیر ۱۰ 
ppm است و بنزین ســوپر جایگاه ها نیز به میزان مورد نیاز تامین شده 
اســت.وی وی در مورد تغییر قیمت بنزین، گفت: افزایش قیمت بنزین 

هیچگاه مطرح نشده است و قیمت افزایش پیدا نخواهد کرد.
سالاری نســب گفت: گاز مایع نیز با حدود قیمتی ۲۷ هزار ۹۰۰ تومان 
برای افرادی که در سامانه سدف ثبت نام کرده اند توزیع می شود و برای 
افرادی که متقاضی خارج از این ســامانه هســتند ۱۰ درصد گران تر از 

این مبلغ پرداخت می کنند.

مدیر سامانه هوشمند سوخت:
حدود ۳۰ میلیون کارت سوخت فعال در کشور 

وجود دارد
مدیر سامانه هوشــمند ســوخت گفت: هم اکنون حدود ۳۰ میلیون 
کارت ســوخت فعال در کشــور داریم که از این تعداد حدود ۵ میلیون 
کارت متعلق به موتورســیکلت ها و بقیه متعلق به خودروهای شخصی 
و عمومی است.محمد صادقی، مدیر سامانه هوشمند سوخت در جمع 
خبرنگاران اظهار داشــت: هم اکنون حدود ۳۰ میلیون کارت سوخت 
فعال در کشــور داریم که از این تعداد حدود ۵ میلیون کارت متعلق به 

موتورسیکلت ها و بقیه متعلق به خودروهای عمومی و شخصی است.

وی افزود: در ســال ۱۴۰۲ بالغ بر ۲ میلیون و ۸۰۰ هزار کارت سوخت 
المثنی تولید کردیم و در اختیار مردم قرار دادیم.

صادقی متوسط زمان صدور کارت سوخت المثنی را ۲۸ روز اعلام کرد 
و گفت: هم اکنون صف تولید کارت سوخت به صفر رسیده و از زمانی که 
مردم چه برای خودروهای نو شــماره و چه برای صدور کارت المثنی، 
درخواست کارت سوخت خود را در دفاتر پلیس ۱۰+ ثبت می کنند، در 
فاصله ۲ یا ۳ روز، اســامی آنها برای تولید کارت سوخت ارسال می شود 
و تا ۲۸ روز بعد، کارت ســوخت از طریق پســت به نشــانی آنها ارسال 
می شود.وی ادامه داد: در حال حاضر بالغ بر ۲۰۰ هزار کارت سوخت در 

باجه های معطل اداره پست وجود دارد.
مدیر ســامانه هوشــمند ســوخت در خصوص چرایی آنلاین نشــده 
ثبت درخواســت کارت ســوخت گفت: آذرماه امســال قول دادیم که 
تا دو ماه بعد، ســامانه ثبت درخواســت آنلاین کارت سوخت رونمایی 
و بهره برداری شــود، که در زمانی که قول دادیم، نرم افــزار مربوطه را 
آماده فعالیت کردیم منتها این کار چند وجهی بوده و اجرایی شدن آن 

نیازمند هماهنگی بین دستگاه ها بوده است.
وی افزود: در جلسه اخیر، شــرکت پژوهش و توسعه ناجی زیرمجموعه 
پلیس راهور، به ما قول داده که این کار حتی به صورت پایلوت، در ســه 

ماهه ابتدایی سال ۱۴۰۳ اجرایی شود.
صادقی خاطرنشان کرد: مردم حتماً در ایام نوروز از کارت های شخصی 
خود برای ســوخت گیری اســتفاده کنند تا از تجمع بــرای دریافت 
کارت های آزاد در جایگاه ها و به تبع آن افزایش صف های سوخت گیری 
جلوگیری شــوند، همچنیــن مــردم از دراختیار دیگــران قراردادن 

کارت های شخصی خود به جد خودداری کنند.

گزارش اوپک نشان می دهد
جایگاه سومی ایران در اوپک حفظ شد

 بر اســاس گزارش ماه مارس اوپک، ایران جایگاه سومین تولیدکننده 
نفت این ســازمان را در ماه فوریه حفظ کرد و قیمت نفت خام سنگین 

ایران با افزایش ۲۰ سنتی به ۸۰ دلار و ۳۴ سنت رسید.
به گزارش وزارت نفت، گزارش ماه مارس اوپک نشان می دهد ۱۳ عضو 
این سازمان بر اساس گزارش منابع ثانویه در ماه فوریه )بهمن  - اسفند( 
۲۶ میلیون و ۵۷۱ هزار بشــکه نفت خــام در روز تولید کردند که ۲۰۳ 

هزار بشکه بیشتر از ۲۶ میلیون و ۳۶۸ هزار بشکه ماه ژانویه است.
بر اســاس گزارش ماه مارس اوپک، پس از عربســتان با تولید روزانه ۸ 
میلیون و ۹۸۰ هزار بشــکه و عراق با تولید روزانه ۴ میلیون و ۲۰۳ هزار 
بشــکه، ایران با تولید روزانه ۳ میلیون و ۱۴۸ بشــکه جایگاه سومین 

تولیدکننده این سازمان را حفظ کرد.
بر اســاس گزارش منابع ثانویه، ایران در ماه فوریــه ۳ میلیون و ۱۴۸ 
بشــکه نفت خام تولید کرده که ۱۵ هزار بشــکه کمتر از ژانویه ۲۰۲۴ 

)بهمن  - اسفند( بوده است.
تولید هفت عضو این ســازمان در دوره مورد بررســی با افزایش همراه 
بود که بیشــترین افزایــش تولید بــا ۱۴۴ هزار بشــکه در روز مربوط 
به لیبی اســت؛ ایران، ونزوئــلا و لیبی از توافق کاهــش عرضه ائتلاف 
تولیدکنندگان عضو ســازمان کشــورهای صادرکننده نفت )اوپک( و 

غیراوپک )اوپک پلاس( معاف هستند.
قیمت نفت خام سنگین ایران بر اساس تازه ترین گزارش ماهانه اوپک، 
در ماه فوریه نســبت به ماه ژانویه سال ۲۰۲۴ میلادی ۲۰ سنت معادل 
۰.۲ درصد افزایش یافته اســت، قیمت نفت خام ســنگین ایران در ماه 
فوریه ۲۰۲۴، ۸۰ دلار و ۳۴ سنت ثبت شد، در حالی  که این رقم در ماه 

ژانویه ۲۰۲۴، ۸۰ دلار و ۱۴ سنت برای هر بشکه بود.
میانگین قیمت نفت خام ســنگین ایران در ســال ۲۰۲۴ میلادی ۸۰ 

دلار و ۲۴ سنت بوده است.
قیمت ســبد نفتی اوپک هم در ماه فوریه ۲۰۲۴ به ۸۱ دلار و ۲۳ سنت 
برای هر بشکه رســید که یک دلار و ۱۹ سنت )۱.۵ درصد( بیشتر از ماه 

ژانویه ۲۰۲۳ است.

صفحه 4
پنجشنبه      ۲۴ اسفند ۱۴۰۲    شماره ۱5۴8

سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

kharidaar.ir@gmail.com

دبیر کمیسیون حقوقی کانون بانک ها تحلیل کرد

ح جدید چشم انداز بانکداری در طر

خریدار  دبیر کمیسیون حقوقی کانون بانک ها 
و موسســات اعتباری خصوصی ضمن تشــریح 
طرح جدید بانکداری به ابعاد گوناگون آن اشــاره 
کرد و گفت: نبایــد در تصویب این طرح پیچیده و 

طولانی شتابزده عمل شود.
علــی نظافتیان، بــا بیــان اینکه مشــکل نظام 
بانکداری کشور به دهه های گذشــته تا امروز باز 
می گردد، گفت: تصویب قانون عملیات بانکداری 
بدون ربا در دهه ۶۰، مسیر عملیات بانکی کشور 
را از بانکداری کلاسیک به ســوی عملیات بانکی 
بدون ربا سوق داد و چهره ای نو از بانکداری عاری 
از ربا ارائه داد. فارغ از انتقاداتی که در مورد قانون 
مورد اشــاره یا نحوه اجرای آن وجــود دارد، باید 
به این نکته توجه داشــت که طــی بیش از چهار 
دهه به تدریج این نوع عملیات بانکی در شــبکه 
بانکی کشــور نهادینه شده و سیستم های آی تی، 
حسابداری، عملیات و فرایندهای بانکی در شبکه 
بانکی کشور بر مبنای اصول و موازین قانون مورد 
اشاره پایه ریزی شده است.نظافتیان افزود: قانون 
مورد اشــاره فقط اصول و مبانــی عملیات بانکی 
بدون ربا را تشــریح کرده اســت. منتقدین نظام 
بانکی اما مدعی هستند که قانون عملیات بانکی 
بدون ربــا آنگونه که باید و شــاید در حذف کامل 
ربا از عملیات بانکی موفق نبــوده و ربای بانکی به 
شکل و شمایلی دیگر جایگزین بهره بانکی قدیم 
شده است. صوری و غیر واقعی بودن قراردادهای 
بانکی، جرائم ســنگین تاخیر که بــه آن جریمه 
تاخیر یا وجه التزام گفته می شــود، سخت گیری 
بیش اندازه بانک هــا در پرداخت تســهیلات به 
طبقات متوسط جامعه و ســهل گیری پرداخت 
تســهیلات به طبقات ثروتمند جامعه، منتهی به 
افزایش بدهکاران کلان بانک ها از جمله انتقادات 

منتقدین بانکداری فعلی است.

ضعف ساختاری در قانون بانکداری
وی با اشــاره به مشکلات ســاختاری موجود در 
قانون بانکداری اظهار کرد: این انتقادات ناشی از 
ضعف ساختاری قانون است یا به نحوه اجرای آن 
باز می گردد، بحث دیگری اســت؛ اما شاید برای 
رفع این انتقادات بوده که کمیســیون اقتصادی 
مجلس طرح قانــون بانک مرکــزی را به صحن 
علنــی مجلس برد و بــا وجود ایراداتی از ســوی 
شورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
ســرانجام این قانون در آبان امســال به تصویب 
نهایی مجمع تشــخیص مصلحت نظام رسید و به 
صورت رسمی، ابلاغ شد. کمیســیون اقتصادی 
مجلس اما به قانون جدید بانک مرکزی بســنده 
نکرد و برای بازسازی کامل سیستم بانکی کشور 
طرحی در ۹۰ ماده موســوم به »طرح بانکداری 
جمهوری اسلامی« تهیه و جهت بررسی و اظهار 
نظر به بانک مرکزی ارســال کرد و کمیســیون 
ویژه ای برای بررســی طرح پیشــنهادی مجلس 
متشکل از مدیران سابق و فعلی در بانک مرکزی 
تشــکیل شــد که من نیز به نمایندگی از کانون 
بانک ها در کمیســیون مورد اشاره حضور داشتم 
و در نهایت ماده به ماده ایــن طرح ۹۰ ماده ای در 
کمیســیون  بانک مرکزی  مطرح و مورد بررسی 

دقیق کارشناسی قرار گرفت.
دبیر کمیسیون حقوقی کانون بانک ها ادامه داد: 

نتایج این بررســی های کارشناسی نیز به مجلس 
منعکس شــده اســت. ایرادات طرح پیشنهادی 
کمیســیون اقتصادی مجلس فراوان است و بعید 
به نظر می رســد که مجلس این طرح  ۹۰ ماده ای 
ناپخته را تصویب کند. ســرانجام با نزدیک شدن 
به زمان انتخابات مجلس کمیســیون اقتصادی 
مجلس در دهم بهمن ماه ســال جــاری گزارش 
یکم شــورای طرح »بانکداری جمهوری اسلامی 
ایران« را تقدیم مجلس کرد. این طرح در ۳۷ ماده 
تنظیم شده ولی اثری از رعایت نقطه نظرات نظام 

بانکی حتی در آن مشاهده نمی شود.

طرح جدید شامل چه مواردی است؟
نظافتیان گفت: طرح جدیــد بانکداری مجموعا 
در ســی وهفت ماده و بســیار طولانــی تنظیم 
شــده و در آن مباحثی نظیر ماموریت های جدید 
شــبکه بانکی کشــور، فعالیت های مجــاز و غیر 
مجاز بانک ها و احکام مربوط به آن ها، اساســنامه 
موسسات اعتباری و ساختار ســهامداری آن ها، 
مدیریت موسسات اعتباری و شرایط عضویت در 
هیات مدیره و مقــررات مربوط به مجمع عمومی 
صاحبان ســهام، هیات عامل بانک ها، بازرسان و 
حسابرسان مســتقل قانونی بانک ها و همچنین 
مباحــث مربوط بــه عملیــات بانکــی از جمله 
پرداخت تســهیلات نظیر وام قرض الحســنه که 
در این طرح به اشــتباه یا عمدا تســهیلات قرض 
الحســنه نامیده شــده، تســهیلات مبادله ای و 
تسهیلات مشــارکتی که در طرح جدید  به آن نام 
»تامین مالی  مشارکتی« داده شده است، موضوع 
فراگیــری مالی و عدالت در پرداخت تســهیلات 
بانکی، همچنین پیشــگیری از انباشت مطالبات 
غیر جاری بانک ها، موضوع نظارت بانک مرکزی 
بر بانک ها و موسســات اعتباری و تاکید مجدد بر 
نظارت شــورای فقهی و افزایش مجدد اختیارات 
و حوزه نظارتی این شــورا، نظارت بانک مرکزی 
بر ثبت داده ها و تهیــه گزارش های مالی، موضوع 
کفایت ســرمایه بانک ها، مدیریت تعارض منافع 
و قواعــد محرمانگی اطلاعات بانکــی، نهادهای 
مکمل بانکــی نظیر صندوق ضمانت ســپرده ها، 
شــرکت ارزش گــذاری دارایی هــا و تعهــدات 
موسسات اعتباری ، شرکت مدیریت دارایی های 
شــبکه بانکــی، کانــون موسســات اعتباری، 
صندوق های قرض الحسنه و شــرایط مربوط به 
نحوه مدیریــت این صندوق هــا، مباحث مربوط 
بازســازی یا تعطیلی بانک ها کــه در این طرح از 
واژه ناشناخته »گزیر« اســتفاده شده، وظایف و 
اختیارات هیات های اجرایی و روش های اجرایی 
گزیر و در نهایــت، انحلال و تصفیه موسســات 
اعتباری به تفصیــل بحث و در مــورد هر یک از 

مباحث مورد اشاره مقررات گذاری شده است.
وی با اشــاره به طولانی و گســترده بودن طرح 
جدید بانکداری خاطرنشــان کرد: با آنکه قانون 
پولــی و بانکــی کشــور مصــوب ۱۳۵۱ به نحو 
کارشناســانه کوتاه و مختصر تنظیم شده است، 
اما یکی از مشخصات اصلی طرح جدید بانکداری 
طولانی بودن مواد آن اســت که تا حدود زیادی 
مواد این طــرح را بــه دســتورالعمل ها یا آیین 

نامه های اجرایی قوانین مشابه ساخته است.
دبیــر کمیســیون حقوقــی کانــون بانک ها و 

موسســات اعتبــاری خصوصــی با اشــاره به 
موضوعات مورد اشــاره در طرح جدید و قابلیت 
اجرایــی آن تصریح کرد: به هر حال مانند ســایر 
طرح های قانونی، طرح جدید بانکداری نیز دارای 
محاسن و معایبی است. در طرح موضوعات جدید 
در قانون پولــی و بانکی یا قانــون عملیات بانکی 
نشــانی از این مباحث و موضوعات جدید نیست 
و نشــان از نگاه تنظیم کنندگان طرح به اصول و 
ســاز و کارهای فعلی صنعت بانکداری دنیا دارد، 
از جملــه ویژگی های مثبت این طرح این اســت 
که تکلیف شــبکه بانکی کشــور و مدیران آن را 
با موضوعات جدید، روشن می ســازد. اما در این 
زمینه نکته مهم آن اســت که آیا مجموع این ۳۷ 
ماده طرح بانکداری، قابلیــت اجرای مطلوب در 
شبکه بانکی و بانک مرکزی را دارند یا برعکس در 
مراحل اجرایی شبکه بانکی و مشتریان بانک ها را 

با مشکلات بسیار روبرو می سازند.
نظافتیان گفت: بــدون تردید، اگر این ســوال از 
تنظیم کنندگان طرح بانکداری پرســیده شود؛ 
پاســخ تنظیم کنندگان به این پرســش مثبت 
خواهد بود و طرح تنظیمی خود را نســخه شــفا 
بخش دردهای فعلی نظام بانکی کشور می دانند. 
اما پاســخ مدیران و کارشناســان بانکــی به این 
پرسش که ســال ها در بانک ها کارکرده وصاحب 
تجربه هســتند، متفاوت است.وی افزود: واقعیت 
این است که بر اساس بررســی های کارشناسی 
به عمل آمــده در طرح ۳۷ مــاده ای مورد بحث، 
اشکالات ساختاری بســیار وجود دارد. این طرح 
علاوه بر طولانی بودن هر یــک از مواد، بر خلاف 
قانون پولی و بانکی از نظر متن و نوشــتار بیشتر 
شبیه دستورالعمل  بخشــنامه های بانکی بسیار 
طولانی و خســته کننده تنظیم شده و آشفتگی 
و بی نظمــی و پراکندگی و عــدم ارتباط منطقی 
بین موضوعات مطرح شده به شدت به اصل طرح 

آسیب رسانده است.
دبیر کمیسیون حقوقی کانون بانک ها و موسسات 
اعتبــاری خصوصی با اشــاره به مــوارد چالش 
برانگیر در طرح جدید اظهار کــرد: تکرار مجدد 
اصطلاحات قانونی و موضوعات قانون جدید بانک 
مرکزی در این طرح نظیر حدود اختیارت و حوزه 
نظارتی بانک مرکزی و فعالیت شــورای فقهی و 
افزایش اختیارات آن، تکرار واژه شناســی قانون 
بانک مرکزی و عدم تفکیک و جمع کردن مباحث 
مهمــی نظیر اصول و شــرایط بانکــداری، نحوه 
تاسیس و فعالیت بانک ها و موسسات اعتباری در 
ایران  با اصول و ضوابط عملیات بانکی در این طرح 
از حمله ایرادات آن اســت که می تواند هم برای 
شبکه بانکی و هم برای مشتریان بانک ها مشکل 
آفرین باشــد و در مراحل اجرایــی و تغییر پی در 
پی فرایندهای بانکی قطعا  مســئولین بانک ها را 
با ابهامات اجرایی مواجه خواهد ساخت.نظافتیان 
گفت: در این طرح نحوه تامیــن منابع لازم برای 
هزینه های کلان این تغییرات پیش بینی نشــده 
است. افزون بر آن عملیات بانکی موضوعی کاملا 
متفاوت با ساختار بانک ها و موسسات اعتباری و 
روابط مدیریتی و ســهامداری حاکم بر آنها است. 
همچنین اصول حاکم بر عملیات بانکی در ایران 
مبتنی بر فقه شیعه اســت که در قانون عملیات 

بانکی بدون ربا متجلی شده است. 

صادرات

مدیرعامل بانک صــادرات ایران 
در دیدار با مدیرعامل جدید گروه 
راهکارهای  خودروسازی سایپا، 
توســعه و ارتقــای همــکاری 
دوجانبه در تأمین مالی و استفاده 
از ظرفیت های بانــک و این گروه 

خودرویی را بررسی کرد.
روابط عمومــی  گــزارش  بــه 
بانک صــادرات ایران، محســن 
ســیفی در این دیدار بــا آرزوی 
موفقیت برای جواد توسلی مهر، 
مدیرعامل جدید شرکت سایپا، 

ضمن تشــریح شرایط 
و   اقتصــادی کشــور 
ظرفیت هــا و افق های 
پیــش رو در صنعــت 
خودرو و نظــام بانکی، 
ابــراز امیــدواری کرد 
همکاری بانک صادرات 

ایران و گروه خودروسازی سایپا 
در سال پیش رو توسعه بیشتری 

یابد.
در این دیــدار که یاســر مرادی 
عضــو هیات مدیره، ســیدکاظم 

اســکویی  مرتضــوی 
معاون شــعب، مهدی 
رزمی معاون اعتبارات، 
هدایت نصرالهی مدیر 
امــور حــوزه مدیریت 
و ارتباطــات و پرویــز 
مدیر  خرم  محســنی 
شعب غرب تهران، محسن سیفی 
را همراهی می کردنــد دو طرف 
موضوعات و نیازهای خود را مورد 
بحث و بررســی قرار دادند و برای 

آنها راهکار مشخص کردند.

یاســر مرادی نیز در این دیدار از 
واحدهای ذیربط خواستار تسریع 
اجــرای مصوبــات هیات مدیره 
در حمایــت از صنعــت خودرو و 
تســهیل خدمات بانک صادرات 
ایران به گروه خودروسازی سایپا 

شد.
جــواد توســلی مهر، مدیرعامل 
ســایپا نیز در این دیــدار ضمن 
تشــکر از همکاری های پیشین، 
خواستار توسعه این همکاری ها 

شد.

تاکید بر توسعه همکاری محور مذاکرات مدیران عامل بانک صادرات ایران و سایپا
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